SPIS TREŚCI

5.     EDYTOR TEKSTU
5.1.	Menu Plik
5.1.1.	Nowy
5.1.2.	Otwórz
5.1.3.	Zapisz
5.1.4.	Zapisz jako
5.1.5.	Zamknij bieżący dokument
5.1.6.	Drukuj
5.1.7.	Ustawienia
5.1.8.	Wyjście
5.2.	Edycja
5.2.1.	Zaznaczanie obszaru
5.2.2.	Kopiuj
5.2.3.	Wytnij
5.2.4.	Wklej
5.2.5.	Skasuj
5.2.6.	Skasuj puste linie
5.2.7.	Dodaj do schowka
5.2.8.	Wyczyść schowek
5.2.9.	Zaznacz wszystko
5.2.10.	Wstaw z pliku
5.2.11.	Wstaw datę
5.2.12.	Wstaw czas
5.2.13.	Zmień tryb wstaw/zastąp
5.2.14.	Sprawdź pisownię
5.3.	Idź do
5.3.1.	Znajdź
5.3.2.	Znajdź ponownie
5.3.3.	Zamień
5.3.4.	Idź do miejsca
5.3.5.	Idź do poprzedniej strony
5.3.6.	Przejdź do następnej strony
5.3.7.	Wstaw zakładkę
5.3.8.	Idź do zakładki
5.3.9.	Idź do poprzedniego dokumentu
5.3.10.	Idź do następnego dokumentu
5.4.	Przeczytaj
5.4.1.	Przeczytaj zaznaczony tekst
5.4.2.	Przeczytaj początek zaznaczonego tekstu
5.4.3.	Czytaj od początku do kursora
5.4.4.	Czytaj od kursora do końca
5.4.5.	Automatycznie przewijaj
5.4.6.	Przeczytaj bieżące zdanie
5.4.7.	Przeczytaj bieżącą linię
5.4.8.	Przeczytaj bieżące słowo
5.4.9.	Przeczytaj bieżący znak
5.4.10.	Odczytaj status
5.5.	Układ
5.5.1.	Układ dokumentu brajlowskiego
5.5.2.	Układ dokumentu drukowanego
5.5.3.	Układ akapitu brajlowskiego
5.5.4.	Układ akapitu drukowanego
5.6.	Klawisze przewijania oraz usuwania tekstu
5.7.	Położenie kursora
5.8.	Gorące klawisze w edytorze tekstu

5. Edytor tekstu
Gdy uruchomimy edytor tekstu Braille Sense otworzy gotowe do edycji okno pustego dokumentu.  Aby aktywować menu w edytorze tekstu należy, w podobny sposób jak w menedżerze plików, nacisnąć kombinację klawiszy „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub klawisz funkcyjny „F2”. Nie trzeba się martwić tym, że nie pamiętamy, tak przecież licznych w Braille Sense gorących klawiszy i skrótów klawiszowych, albowiem rozliczne funkcje edytora tekstu mogą być uruchomione poprzez jego menu. Na główne menu w edytorze tekstu składają się następujące grupy Poleceń: plik, edycja, idź do, przeczytaj oraz rozkład. Aby rozwinąć każdą ze składających się na menu główne grupę poleceń należy aktywować menu główne w edytorze tekstu a następnie, za pomocą strzałek kursora góra/dół „odstęp-1” „odstęp-4”, przejść do nazwy odpowiedniej grupy poleceń i rozwinąć ją naciskając klawisz „enter” lub, gdy menu jest aktywne, nacisnąć znajdującą się w nawiasie obok nazwy grupy poleceń literę, która najczęściej jest pierwszą literą angielskiej nazwy elementu w menu. Dla przykładu, aby uruchomić menu Edycja należy wywołać menu główne naciskając „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub „F2” i za pomocą strzałek kursora odszukać podmenu „Edycja” a następnie wcisnąć „Enter”. Lub po wywołaniu menu „odstęp-m (punkty 1-3-4)” nacisnąć literę „e (punkty 1-5)” co spowoduje przejście do podmenu „Edycja”. Elementy menu będące w istocie menu niższego poziomu mają na końcu swej nazwy strzałkę w prawo, o czym Braille Sense informuje nas mówiąc po wypowiedzeniu nazwy menu „rozwijane”. Jeśli polecenie menu otwiera okno dialogowe, to po nazwie tego polecenia wyświetlany jest znak: „...” a Braille Sense powie „wspólny dialog”.
Zanim przejdziemy do bardziej szczegółowego omówienia edytora tekstu warto zapamiętać, że znajdując się w dowolnym miejscu edytowanego dokumentu możemy uzyskać szczegółową informację o miejscu w dokumencie za pomocą gorącego klawisza „odstęp-1-5-6”. Informacja ta będzie dostępna także, jeśli Braille Sense zostanie wyłączony podczas pracy z edytorem tekstu a dokument, nad którym pracowaliśmy, nie będzie w chwili wyłączania urządzenia zamknięty. Po ponownym włączeniu Braille Sense poinformuje o statusie edytowanego dokumentu.
W poniższych sekcjach niniejszej instrukcji użytkownik znajdzie dokładniejsze wyjaśnienia punktyczące sposobu korzystania z menu. Funkcje edytora tekstu zostaną omówione według porządku poleceń w menu.
5.1. Menu Plik
Menu „plik” zawiera polecenia pozwalające tworzyć nowe dokumenty, otwierać dokumenty znajdujące się już na dysku, zapisywać edytowane dokumenty, oraz drukować w brajlu. Menu to zawiera także różne polecenia dające możliwość zmiany ustawień środowiska.
Aby uruchomić menu „plik” należy aktywować menu główne naciskając kombinację klawiszy „odstęp-m (punkty 1-3-4) a następnie użyć skrótu klawiszowego, którym jest litera „f (punkty 1-2-4)” lub wybrać za pomocą strzałek góra/dół polecenie „plik” i nacisnąć klawisz „enter.
5.1.1. Nowy
Komenda Nowy służy do utworzenia nowego dokumentu, który możemy edytować. Domyślną nazwą nowego dokumentu jest “noname.brl”. Rozszerzenie “.bRl” jest nadawane dokumentom tworzonym w brajlu za pomocą Braille Sense. Ta sama nazwa domyślna zostanie użyta, gdy otworzymy edytor tekstu i zaczniemy w nim pisać jakiś dokument. Aby utworzyć nowy dokument należy z menu „plik” wybrać polecenie „nowy” lub użyć gorącego klawisza „Enter-n (punkty 1-3-4-5)”. Jeśli komenda „Nowy” zostanie uruchomiona podczas edycji już istniejącego dokumentu w oknie listy, z którego wybiera się format dokumentu do utworzenia jako pierwsza pozycja na liście będzie wyświetlony „Sense document (s)”. W miarę naciskania „odstęp-4” pojawią się “dokument brajla (b)” i “dokument tekstowy (t)”. Użytkownik powinien wybrać z listy odpowiadający mu typ pliku a następnie nacisnąć klawisz „Enter”.
„Nowy" oznacza, że użytkownik może stworzyć nowy dokument dopiero po zamknięciu dokumentu będącego punktychczas w edycji. Zamknięcie dokumentu, który jest obecnie edytowany oznacza, że Jeśli komenda „Nowy” zostanie wywołana bez zapisania punktychczas edytowanego dokumentu, zostanie on usunięty z pamięci podręcznej urządzenia. Dlatego, gdy uruchamiane jest polecenie „nowy”, Braille Sense zapyta czy ma zapisać najpierw edytowany w tej chwili dokument tak, aby dokonane w nim zmiany nie zostały utracone. W momencie, gdy na linijce brajlowskiej wyświetlony jest komunikat: “zapisać? tak” użytkownik może za pomocą klawisza odstępu wybrać „tak”, aby zapisać bieżący dokument lub „nie”, aby go nie zapisywać. Jeśli użytkownik wybierze trzecią możliwość, jaką jest „anuluj” edytor tekstu powróci do okna edycji aktualnie otwartego dokumentu.
Uwaga! Domyślny typ dokumentu można zmienić w menu „ustawienia opcji”. Można to zrobić zmieniając ustawienie opcji „dokument domyślny”. Domyślnym typem dokumentu może być dokument typu sense, dokument brajlowski lub dokument tekstowy.  
5.1.2. Otwórz
Komenda otwórz otwiera dokument, który został wcześniej zapisany na dysku lub innym nośniku informacji. Aby ją uruchomić należy z menu „plik” wybrać polecenie „otwórz” lub użyć gorącego klawisza „Enter-o (punkty 1-3-5)”.Po uruchomieniu polecenia „otwórz” pojawi się okno dialogowe, w którym można otworzyć dokument. Okno dialogowe „otwórz” jest narzędziem ułatwiającym odnajdywanie dokumentów, które chcemy edytować lub czytać. Elementami okna dialogowego „otwórz” są: pole listy plików i folderów, pole „nazwa pliku”, (które pozwala na własnoręczne wpisanie nazwy pliku, który chcemy otworzyć, pole typu pliku (pozwala na zmianę formatu dokumentów, które będą widoczne na liście plików i folderów), przycisk „Potwierdź” oraz przycisk „Anuluj”. Aby poruszać się między tymi elementami można użyć klawisza „tab (odstęp-4-5)”,Klawisza „Shift-tab (odstęp-1-2)” lub klawisza „f2”. Gdy okno dialogowe „otwórz” zostanie otwarte, pierwszym elementem, który zostanie wyświetlony na linijce brajlowskiej, będzie „nazwa pliku:”. W tym miejscu użytkownik może wpisać nazwę pliku, który chce otworzyć a następnie zatwierdzić jej wprowadzenie przez naciśnięcie klawisza „Enter”. Nazwa pliku może się składać tylko ze znaków ASCII. Po zatwierdzeniu wpisanej nazwy Braille Sense zacznie szukać w folderze „/flashdisc/work” dokumentu o podanej nazwie. Jeżeli użytkownik ma zamiar ponownie otworzyć dokument, który niedawno był edytowany, może poszukać go w oknie listy historii. Listę historii można przeglądać za pomocą strzałek góra/dół. Działa ona podobnie jak lista historii w polu „okna adresowego” w menedżerze plików. Podczas przemieszczania Się po tej liście za pomocą kombinacji klawiszowych „odstęp-4” lub „odstęp-1” nazwy Niedawno edytowanych plików będą wyświetlane jedna po drugiej. Jeśli plik, który chcemy otworzyć jest zaznaczony wystarczy nacisnąć Klawisz „Enter”. Aby zaznaczyć poprzedni plik z listy historii należy nacisnąć „odstęp-1”.Aby otworzyć plik zapisany w wybranym przez użytkownika formacie należy za pomocą klawisza „tab (odstęp-4-5)” przenieść się do okna wyboru formatu a następnie za pomocą strzałek góra/dół „odstęp-1”, „odstęp-4”, wybrać żądany format. Wybór formatu spowoduje, że na, będącej elementem okna dialogowego „otwórz”, liście plików, widoczne będą tylko pliki wybranego formatu. Aby wyświetlić listę plików znajdując się w oknie „nazwa pliku:” należy kilkukrotnie nacisnąć klawisz „tab (odstęp-4-5) i przenieść się do okna listy plików, a następnie wybrać żądany plik i nacisnąć klawisz „Enter”. Jeżeli obiekt, który będziemy otwierać, jest folderem, to zostanie wyświetlona jego zawartość. Chcąc przejść do folderu wyższego poziomu lub do innych folderów, można to zrobić tak jak w menedżerze plików, co zostało omówione w rozdziale 3 niniejszej instrukcji.
Aby otworzyć plik, który znajduje się na karcie pamięci typu compact flash lub na dysku przenośnym USB (pen drajw), należy Uruchomić polecenie „otwórz” a następnie, naciskając klawisze „Shift-tab (odstęp-1-2)” albo „odstęp-F3”, przejść do listy plików. W oknie listy plików naciskamy klawisz „Backspace” do momentu, w którym przenośny dysk USB lub karta pamięci typu compact flash pojawi się jako element listy. Następnie naciskamy na wybranej pozycji klawisz „Enter” aby otworzyć nośnik.
Braille Sense umożliwia pracę z dziesięcioma dokumentami jednocześnie. Gdy jeden dokument jest otwarty a próbujemy otworzyć drugi to Braille Sense zapyta czy w już otwartym dokumencie zachować zmiany. Wtedy można zapisać dokument (więcej informacji na ten temat: patrz sekcja 4.1.3). Po zachowaniu dokumentu, pojawi się okno dialogowe „otwórz”. Nadal jednakże pozostaną otwarte dwa pliki, będzie tylko wyglądało jakby jeden został zamknięty bez zachowania go. Aby powrócić do poprzedniego dokumentu, mając otwarty nowy, należy nacisnąć „shift-tab (odstęp-1-2)”. Chcąc przejść do następnego z listy otwartych dokumentów należy nacisnąć „tab (odstęp-4-5)”. 
5.1.3. Zapisz
 Funkcja „zapisz” służy do zapisywania dokumentów. Aby użyć tego polecenia należy nacisnąć „odstęp-m (punkty 1-3-4)” aby otworzyć menu „plik” i wybrać z niego polecenie zapisz a następnie nacisnąć klawisz „Enter” lub, gdy menu jest aktywne, nacisnąć literę „s (punkty 2-3-4)”. można również użyć gorącego klawisza „Enter-s (punkty 2-3-4)” podczas edycji tekstu.
Jeżeli polecenie „zapisz” uruchomimy po utworzeniu nowego dokumentu za pomocą edytora tekstu lub opcji „nowy”, to zostanie otwarte okno dialogowe „zapisz jako”. (patrz  rozdział 4.1.4).
Gdy polecenie „zapisz” wykonujemy na dokumencie otwartym za pomocą funkcji „otwórz”, Braille Sense zachowa dokument pozostawiając jego nazwę a okno dialogowe „zapisz jako” nie zostanie otwarte. Po zapisaniu dokumentu Braille Sense powróci do okna edycji.
Kiedy otwartych jest kilka dokumentów a chcemy zapisać dokument aktualnie edytowany należy użyć kombinacji klawiszowej „odstęp-q (punkty 1-2-3-4-5),” co spowoduje jednoczesne zapisanie dokumentu, zamknięcie go i powrót do poprzedniego dokumentu.
Uwaga:
1. Plik „PDF” lub „Epub” nie może być zapisany jako plik tego samego typu. Podczas próby zapisu urucomiona zostanie funkcja zapisz jako i musimy wybrać inny format zapisu.
2. Gdy zapisujemy pliki typu „rtf” lub „doc” formatowanie zostanie utracone.
5.1.4. Zapisz jako
Funkcji tej używa się, aby zapisać dokument pod inną nazwą, w innej lokalizacji, lub w innym formacie. Chcąc ją uruchomić należy nacisnąć „odstęp-m (punkty 1-3-4)” a następnie otworzyć menu „plik”, wybrać z niego polecenie „zapisz jako” i nacisnąć klawisz „enter”. Można też użyć gorącego klawisza „odstęp-s (punkty 2-3-4),” co uruchomi funkcje „zapisz jako” bezpośrednio z pola edycji.
Uruchomienie funkcji „zapisz jako”, spowoduje pojawienie się okna dialogowego „zapisz jako”. Wygląda ono bardzo podobnie do okna dialogowego „otwórz”. Zawiera „listę plików”, „nazwy plików” i „typy” (przedstawiające format pliku), przycisk „potwierdź” i przycisk „anuluj”. Gdy otworzymy okno dialogowe „zapisz jako” pierwszym elementem, który zostanie wyświetlony na linijce brajlowskiej, będzie „nazwa pliku:”. Aby przemieszczać się pomiędzy elementami okna należy używać klawisza „tab (odstęp-4-5)” lub „Shift-tab (odstęp-1-2)”.
Gdy funkcje „zapisz jako” uruchomimy podczas edycji już istniejącego dokumentu, wyświetlone zostaną: nazwa edytowanego pliku, jego format oraz folder, w którym się on znajduje. Gdy zapisujemy jako format „PDF” lub „Epub” formatowanie zostanie usunięte a plik zostanie zapisany w formacie „TXT”.
Gdy uruchomimy tę funkcję na dokumencie, który właśnie tworzymy za pomocą polecenia „nowy dokument” lub pisząc dokument w oknie edytora tekstu, to w oknie dialogowym „zapisz” lub „zapisz jako” zostanie wyświetlona domyślna nazwa dokumentu: „noname.hbl” oraz ścieżka dostępu do pliku „flashdisc/work.”.
Chcąc zmienić tę nazwę należy umieścić kursor za pomocą klawiszy prowadzenia kursora w miejscu, które chcemy edytować i wpisać właściwą nazwę pliku. Podczas wpisywania nazwy pliku nie można naciskać klawiszy prowadzenia kursora. W nazwie pliku lub folderu nie wolno używać znaków: „|, \, <, >, ?, :, *,”.
Chcąc zmienić format pliku należy używając klawisza „tab (odstęp-4-5” lub „shift tab (odstęp-1-2” przejść do okna „typ pliku" i za pomocą strzałek góra/dół „odstęp-1” lub „odstęp-4” wybrać żądany format pliku.
Aby zapisać plik pod nazwą, która znajduje się już na liście plików, należy używając klawisza „tab (odstęp-4-5” lub „shift tab (odstęp-1-2” przejść do okna „lista plików” i wybrać z niej żądaną nazwę poruszając się po liście plików w taki sam sposób jak po listach w menedżerze plików. (patrz rozdział 3).
Uwaga: Zapisując w formacie „rtf” i „doc” informacje o formatowaniu zostaną utracone.
5.1.5. Zamknij bieżący dokument
Polecenie „zamknij bieżący dokument” pozwala na zamknięcie dokumentu, na którym pracujemy bez Jednoczesnego zamykania edytora tekstu. Aby je uruchomić należy aktywować menu za pomocą kombinacji klawiszowej „odstęp-m (punkty 1-3-4) lub naciskając klawisz „F2” a następnie otworzyć menu plik, wybrać z niego za pomocą strzałek góra/dół („odstęp-1” i „odstęp-4) polecenie „zamknij bieżący dokument” i nacisnąć klawisz „Enter”. Można także, gdy menu jest aktywne, użyć skrótu klawiszowego, którym jest litera „q (punkty 1-2-3-4-5)”.Polecenie „zamknij bieżący dokument” można wykonać bezpośrednio z okna edycyjnego używając w tym celu gorącego klawisza „odstęp-q”. Polecenie „zamknij bieżący dokument” zadziała tylko wtedy, gdy otwarto więcej niż jeden dokument. W przeciwnym wypadku zostanie wydany tylko dźwięk ostrzegawczy a polecenie „zamknij bieżący dokument” nie będzie widoczne na liście poleceń w menu „plik”.
5.1.6. Drukuj
Polecenia „drukuj” używamy, aby wydrukować dokument za pomocą drukarki czarno drukowej (atramentowej czy laserowej) lub drukarki brajlowskiej. Aby je uruchomić należy aktywować menu naciskając „odstęp-m (punkty 1-3-4) lub klawisz „F2”. Następnie, gdy menu jest aktywne, otworzyć menu „plik” i za pomocą strzałek góra/dół „odstęp-1”, „odstęp-4” przejść do polecenia „drukuj” i nacisnąć klawisz „Enter” lub, gdy menu „plik” jest już otwarte, nacisnąć literę „p (punkty 1-2-3-4)”. Aby uruchomić polecenie „drukuj” bezpośrednio z okna edycji dokumentu należy użyć gorącego klawisza „odstęp-p (punkty 1-2-3-4)”. Polecenie „drukuj” otwiera podmenu, z którego możemy wybrać polecenia: „drukuj w brajlu” (odpowiada za drukowanie drukarką brajlowską) i „drukarka” (odpowiada za drukowanie w czarnym druku). Należy pamiętać, że między opcjami menu można poruszać się za pomocą przycisków „odstęp-1” lub „odstęp-4”.


1. Drukowanie w Brajlu
Aby drukować w Brajlu należy otworzyć dokument, który ma zostać wydrukowany. Następnie nacisnąć „odstęp-m (punkty 1-3-4)” aby uruchomić menu, odszukać w menu „plik” opcje „drukuj” i wybrać „drukuj w brajlu”, lub, gdy otwarte jest menu drukowania, nacisnąć literę „b (punkty 1-2). Po uruchomieniu polecenia „drukuj w brajlu” pojawi się okno dialogowe „drukuj w brajlu”. W tym miejscu można wpisać numer strony, od której drukowanie ma zostać rozpoczęte oraz numer strony, na której ma się ono zakończyć. 
W oknie dialogowym „drukuj w brajlu” znajdują się następujące elementy:
1) Pierwsza strona druku
W tym miejscu znajduje się numer strony, która ma być wydrukowana jako pierwsza. Domyślnie stroną, od której drukowanie ma się rozpocząć jest strona pierwsza. Aby zmienić to ustawienie należy, w przeznaczonym do tego celu polu edycji, wpisać odpowiedni numer strony. Aby przejść do następnego elementu okna dialogowego, którym jest „ostatnia strona druku” należy nacisnąć „odstęp-4”
2) Ostatnia strona druku
W tym miejscu wpisujemy numer strony, która ma być wydrukowana jako ostatnia. Wartością domyślną jest 100000. Oznacza to, że dokument zostanie wydrukowany w całości, chyba, że liczba stron w dokumencie jest większa niż 100000. Aby zmienić to ustawienie należy, w przeznaczonym do tego celu polu edycji, wpisać numer strony, która ma być wydrukowana jako ostatnia. Chcąc przejść do następnego elementu omawianego tutaj okna dialogowego, którym jest „liczba kopii”, należy nacisnąć „odstęp-4”


3) Liczba kopii
W tym miejscu ustawiamy ilość kopii, które mają zostać wydrukowane. Domyślnie jest to jedna kopia. Aby zmienić to ustawienie należy, w przeznaczonym do tego celu polu edycji, wpisać liczbę kopii do drukowania. Gdy naciśniemy „odstęp-4” lub „odstęp-1” przejdziemy odpowiednio do pola: „pierwsza strona druku” lub „ostatnia strona druku”. Aby przejść do przycisku „potwierdź” należy nacisnąć klawisz „tab („odstęp-4-5)”
4) Ustawianie formatu brajla
W tym miejscu możemy włączyć wymuszanie ustawień formatu strony podczas drukowania w brajlu. Jeśli opcja ta zostanie ustawiona na "Tak" to dokument będzie drukowany zgodnie z ustawieniami dokonanymi w Braille Sensie. W przeciwnym przypadku zostaną zachowane ustawienia drukowania zapisane w dokumencie.
5) Potwierdź/Anuluj
Chcąc zatwierdzić drukowanie należy, naciskając klawisz „tab („odstęp-4-5)” przejść do przycisku „potwierdź” a następnie nacisnąć klawisz „Enter”. Chcąc anulować drukowanie należy, naciskając klawisz „tab (odstęp-4-5)”, przejść do przycisku „anuluj” a następnie nacisnąć klawisz „Enter”.
Gdy naciśniemy klawisz „enter” na przycisku „potwierdź” pojawi się komunikat: „drukuj? Tak”. Treść tego komunikatu zostanie także wypowiedziana przez urządzenie. Powtórne naciśnięcie klawisza „enter” rozpocznie drukowanie. Jeżeli nie chcemy drukować należy nacisnąć klawisz „odstęp” aby przejść na „nie” i wtedy nacisnąć „Enter”. Jeżeli przez kolejne naciśnięcie „odstępu” wybrane zostanie „zapisz jako plik” dokument zostanie zapisany jako plik „brl”. Jeśli wystąpią jakiekolwiek problemy z drukarką brajlowską, pojawi się komunikat o błędzie i urządzenie powróci do otwartego dokumentu.


2. Drukowanie w czarnodruku
Opcji tej używa się do drukowania zwykłą drukarką atramentową lub laserową. Aby to uczynić należy otworzyć dokument, który ma zostać wydrukowany i nacisnąć „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub klawisz „F2” aby aktywować menu a następnie nacisnąć „Enter” na menu „plik” i za pomocą strzałek góra/dół „odstęp-1” lub „odstęp-4” wybrać z niego polecenie „drukuj” i nacisnąć klawisz „enter”. Można także, gdy otwarte jest menu „plik”, użyć skrótu klawiszowego, którym jest litera „p (punkty 1-2-3-4)” lub, bezpośrednio z okna edycji dokumentu, użyć gorącego klawisza „odstęp-p (punkty 1-2-3-4)”. Następnie z menu drukuj należy wybrać polecenie „drukarka”.
Okno dialogowe „drukarka” jest niemal identyczne jak okno „drukuj w brajlu”. Jedyną różnicą jest umieszczona w nim dodatkowa opcja „rozmiar czcionki”. Standardowo ustawioną Wielkością czcionki jest 11. Chcąc zmienić rozmiar czcionki, należy wpisać w przeznaczone do tego celu pole edycji liczbę od 1 do 99. Wielkość czcionki użytej do drukowania zależy od wartości ustawionej w dokumencie. Zwiększając rozmiar czcionki można wydrukować dokument z większą niż domyślnie ustawiona czcionką.  (Patrz rozdział „rozmieszczenie tekstu” sekcja 4.5.4).
Po wpisaniu rozmiaru czcionki, należy nacisnąć klawisz „tab („odstęp-4-5”)” aby pojawił się komunikat: „drukuj? Tak”. Jeżeli w tym miejscu naciśniemy klawisz „Enter” drukowanie się rozpocznie. Jeśli naciśniemy klawisz „odstęp” aby przejść do „nie” i naciśniemy klawisz „Enter” drukowanie zostanie anulowane i Braille Sense powróci do otwartego dokumentu.
Urządzenie Braille Sense działa ze wszystkimi drukarkami HP (poziom 3 PCL lub wyższy) i kompatybilnymi do drukarek HP.
5.1.7. Ustawienia
Chcąc zmienić ustawienia środowiska należy aktywować menu naciskając „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub „F2” a następnie otworzyć menu „plik” i wybrać z niego za pomocą strzałek góra/dół, „odstęp-1” lub „odstęp-4”, polecenie „ustawienia” i nacisnąć klawisz „Enter”. Można także, gdy aktywne jest menu plik, skorzystać ze skrótu klawiszowego naciskając literę „e (punkty 1-5)”. Polecenie „ustawienia” można uruchomić także bezpośrednio z okna edycji korzystając w tym celu z gorącego klawisza „Enter-e (punkty 1-5)”.
Uruchomienie polecenia „ustawienia” otwiera okno dialogowe. Aby poruszać się między opcjami, które można ustawiać w tym oknie, należy korzystać z klawiszy „odstęp-1” lub „odstęp-4”. Żeby zakończyć ustawienia należy nacisnąć „tab” („F3 lub odstęp-4-5”) aby wybrać przycisk „potwierdź” lub „anuluj” i nacisnąć klawisz „enter”. 
W oknie dialogowym „ustawienia można zmieniać następujące opcje:
1. „Widok formatu znaków (tak/nie)”; Jeśli ta opcja zostanie ustawiona na „tak” wszystkie znaki formatowania będą wyświetlane. Aby przełączyć ustawienie z „tak” na „nie” należy nacisnąć klawisz „odstęp”. Stosowane są następujące znaki formatowania: powrót karetki ($p), automatyczna zmiana wiersza ($1), znak oznaczenia ($pl).
2. Element do przeczytania (linia/akapit)”; Ustawia fragment tekstu, jaki zostanie przesuniety, gdy podczas czytania dokumentu naciśniemy strzałkę góra/dół „odstęp-1” lub „odstęp -4”. Jeśli ustawiono „linia” to naciśnięcie strzałki góra/dół spowoduje przesuniecie jednej linii tekstu. Jeśli ustawiono „akapit” to naciśnięcie strzałki góra/dół spowoduje przesuniecie jednego akapitu. Aby przełączyć się między funkcjami „linia” i „akapit” należy nacisnąć klawisz „odstęp”.
3. Tylko do odczytu (tak/nie). Gdy opcja ta jest ustawiona na „tak” dokument nie może zostać zmieniony. Funkcji tej używa się, aby zapobiec niezamierzonej zmianie dokumentu. Chcąc zmienić to ustawienie na „nie” należy nacisnąć klawisz „odstęp”. Uwaga! Jeśli ustawiliśmy na „tak” opcję wyświetlania na monitorze brajlowskim tekstu w trybie skompresowanym to wybranie opcji "tak" dla trybu Tylko do odczytu spowoduje, że Gdy użyjemy klawiszy pozycji kursora podczas czytania dokumentu to słowo lub znak, który został „wskazany” za pomocą kursora zostanie przeniesiony na skrajną lewą pozycję monitora brajlowskiego.
4. Tryb czytania (oryginalny/skompresowany): ta opcja pozwala na zmianę trybu czytania. Gdy wybierzemy tryb oryginalny, po każdym znaku nowego wiersza ($p) tekst będzie wyświetlany od pierwszej pozycji monitora brajlowskiego. W trybie skompresowanym znaki zmiany wiersza są pomijane i tekst jest wyświetlany w jednej długiej linii.. Zmiana trybu z oryginalnego na skompresowany następuje po naciśnięciu klawisza „odstęp”.
5. Szybkość automatycznego przewijania (1~20) Opcja ta ustawia czas wyświetlania jednej linijki podczas przewijania dokumentu. Dwadzieścia jest największą prędkością przewijania. Naciśnięcie klawisza „odstęp” spowoduje zwiększenie prędkości a naciśnięcie klawisza „Backspace” spowoduje jej zmniejszenie. W celu uzyskania dokładniejszych informacji na temat automatycznego przewijania należy zajrzeć do rozdziału 4.4.5.
6. „Automatyczny interwał zapisu (0~60)”; Funkcja ta pozwala na ustawienie częstości automatycznego zapisywania aktualnie edytowanego dokumentu. Gdy wielkość tego interwału ustawiona jest na 0 automatyczne zapisywanie dokumentu będzie wyłączone. Interwał automatycznego zapisu może być zwiększony o 10 minut po naciśnięciu klawisza „odstęp” lub zmniejszony o 10 minut po naciśnięciu klawisza „back odstęp”.
7. „Zastosuj ustawienia dla wszystkich dokumentów (tak/nie)”; Ta opcja pozwala wybrać ustawienia, gdy możliwe jest zastosowanie ich w każdym dokumencie. Jeżeli wybrane zostanie „tak” ustawienia zostaną zachowane dla wszystkich kolejnych dokumentów. Jeżeli wybrane zostanie „nie” ustawienia będą działały jedynie dla dokumentu, który jest obecnie edytowany. Aby przełączyć się między „tak” i „nie” należy nacisnąć klawisz „odstęp”
Aby zatwierdzić ustawienia, których dokonaliśmy w omówionym powyżej oknie dialogowym, należy za pomocą klawisza „tab (odstęp-4-5)” lub „shift tab (odstęp-1-2)” wybrać odpowiednio przycisk „potwierdź” lub „anuluj” i nacisnąć klawisz „enter”. 
5.1.8. Wyjście
To polecenie zamyka edytor tekstu. Aby je uruchomić należy aktywować menu „odstęp-m (punkty 1-3-4)”, otworzyć menu plik i wybrać z niego polecenie „wyjście” lub nacisnąć „odstęp-z (punkty 1-3-5-6)”. Jeżeli w dokumencie dokonano zmian lub został on dopiero utworzony a polecenie „wyjście” zostanie uruchomione bez wcześniejszego zachowania dokumentu, to pojawi się okno dialogowe z pytaniem czy zachować obecny dokument. Aby wyjść z edytora tekstu należy wybrać „zachowaj? Tak” i nacisnąć klawisz „Enter”.
5.2. Edycja
W Braille Sense można edytować dokumenty na dwa sposoby. Pierwszym z nich jest wstawianie tekstu. Jest to tzw. Tryb wstawiania. Wpisywanie tekstu powoduje, że to, co zostało wpisane wcześniej, jest odsuwane na lewo od kursora. Drugim sposobem jest pisanie na istniejącym już tekście. Nazywamy to trybem nadpisywania.
Domyślnym trybem pracy edytora tekstu jest „tryb wstawiania”, dlatego zawsze gdy uruchamiamy edytor tekstu lub otwieramy dokument, tryb wstawiania jest aktywny. Gdy pracujemy w tym trybie kursor jest reprezentowany za pomocą migających punktów 7-8 a wpisywanie tekstu powoduje przesuwanie się istniejących już w dokumencie słów. Jednak, gdy chcemy wymazać stary tekst możemy to zrobić przełączając edytor w tryb nadpisywania, co spowoduje pisanie na istniejącym już tekście. Aby to zrobić należy nacisnąć „odstęp-I (punkty 2-4)”. Gdy tryb nadpisywania jest włączony można zmieniać tekst w miejscu, w którym stoi kursor. Chcąc powrócić do trybu wstawiania należy ponownie nacisnąć „odstęp-I (punkty 2-4).Między trybami pracy edytora tekstu można się także przełączać wybierając stosowne polecenie z menu. Dokładniejsze wyjaśnienia punktyczące korzystania z tej funkcji znajdują się w rozdziale 4.2.12
Braille Sense pozwala Na edytowanie wszystkich plików niezależnie od tego jaki tryb widoku ustawiono. W menu „edycja” znajdują się następujące polecenia: „rozpocznij zaznaczanie”, „kopiuj", „wytnij”, „wklej”,  „skasuj”, „skasuj puste linie”, „dodaj do schowka”, „wyczyść schowek”, „zaznacz wszystko”, „wstaw z pliku”, „wstaw datę” i „zmień tryb wstaw/zastąp”.
 Chcąc otworzyć menu należy nacisnąć „odstęp-m (punkty 1-3-4) lub „F2” a następnie z menu głównego wybrać polecenie „edycja” i nacisnąć klawisz „Enter”. Można także, gdy aktywne jest menu główne, użyć skrótu klawiszowego i nacisnąć literę „e (punkty 1-5). Uwaga!   Angielska wersja notatnika jest bogatsza o bardzo jak się wydaje przydatną opcję sprawdzania pisowni. Polscy użytkownicy mogą zatem liczyć na dodanie tej opcji w terminie późniejszym.
5.2.1. Zaznaczanie obszaru
Polecenie „rozpocznij zaznaczanie” służy do zaznaczenia części tekstu, którą chcemy edytować. Gdy używamy polecenia „rozpocznij zaznaczanie” kursor pojawia się na linijce brajlowskiej w postaci migającego ośmiopunktu (punkty 1-2-3-4-5-6-7-8). Zmiany dokonywane z użyciem tej funkcji będą punktyczyć tylko tekstu, który zaznaczyliśmy i nie będą one punktyczyć tekstu znajdującego się poza obszarem zaznaczenia. Funkcja „rozpocznij zaznaczanie” jest bardzo przydatna zwłaszcza do kopiowania, wycinania i wklejania. Aby zaznaczyć fragment edytowanego tekstu należy: Ustawić kursor w miejscu, w którym chce się rozpocząć zaznaczanie. Nacisnąć „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub „F2”, aby aktywować menu główne edytora tekstu. Przejść do podmenu „Edycja” a następnie wybrać polecenie „rozpocznij zaznaczanie” i nacisnąć klawisz „Enter”. Polecenie to można także, gdy aktywne jest podmenu edycja, uruchomić używając skrótu klawiszowego, którym jest litera „b (punkty 1-2)”. Gorącym klawiszem uruchamiającym to polecenie podczas edycji dokumentu jest „enter-b (punkty 1-2)”. Końcem obszaru zaznaczanego jest miejsce, w którym umieścimy kursor po uruchomieniu zaznaczania. Np.: jeżeli chcemy zaznaczyć napisane w dokumencie słowo „matka” ustawiamy kursor tuż przed literą „m”, aktywujemy funkcję „rozpocznij zaznaczanie” a następnie ustawiamy kursor dokładnie za literą „a” i W ten sposób zaznaczamy całe słowo.
5.2.2. Kopiuj
Gdy zaznaczyliśmy już fragment dokumentu możemy teraz wykonywać na nim różne operacje. Aby go skopiować należy:
1. Nacisnąć  „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub „F2” aby aktywować menu główne,
2. Nacisnąć kombinację klawiszową „odstęp-4” aby przejść do podmenu „Edycja” i nacisnąć klawisz „Enter”, żeby je otworzyć,
3. Nacisnąć kombinację klawiszową „odstęp-4”, aby przejść do polecenia „kopiuj” i nacisnąć klawisz „Enter”. Aby wykonać kopiowanie można także użyć skrótów klawiszowych naciskając kolejno: „odstęp-m (punkty 1-3-4), literę „e (punkty 1-5)” a następnie, gdy już wywołaliśmy menu „edycja”, nacisnąć literę „c (punkty 1-4), która jest skrótem klawiszowym dla polecenia kopiuj. Aby wykonać polecenie „kopiuj wprost z okna edycji dokumentu należy użyć gorącego klawisza „Enter-c (punkty 1-4). Gdy kopiujemy zaznaczony fragment tekstu jest on kopiowany do schowka. Schowek jest to wirtualna pamięć wykorzystywana do tymczasowego przechowywania skopiowanych danych. Jednakże, jeżeli skopiujemy następny fragment tekstu dane przechowywane w schowku zostaną skasowane i zastąpione przez nowo skopiowane.
5.2.3. Wytnij
Aby wyciąć zaznaczony obszar należy:
1. Aktywować menu główne naciskając „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub „F2”,
2. Przejść do podmenu „edycja” i nacisnąć klawisz „Enter”, aby je otworzyć,
3. Przejść do polecenia „wytnij” naciskając kilkukrotnie kombinację klawiszową „odstęp-4” a następnie nacisnąć klawisz „Enter”.
W podmenu „edycja” skrótem klawiszowym dla polecenia wytnij jest litera „x (punkty 1-3-4-6)”. Aby wyciąć zaznaczony tekst można także użyć gorącego klawisza „enter-x (punkty 1-3-4-6) co spowoduje uruchomienie polecenia „wytnij” bezpośrednio z okna edycji dokumentu.
Uwaga! Różnica działania funkcji „wytnij” i „kopiuj” polega na tym, że gdy uruchamiamy funkcje „wytnij” zaznaczony fragment tekstu zostanie usunięty z dokumentu i nie zostanie przeniesiony do schowka, podczas gdy uruchomienie funkcji „kopiuj” skopiuje zaznaczony fragment tekstu do schowka i nie usunie go z dokumentu.
5.2.4. Wklej
Aby wkleić dane ze schowka należy:
1. Aktywować menu główne naciskając „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub „F2”,
2. Wybrać podmenu edycja i nacisnąć klawisz „enter” aby je otworzyć,
3. Przejść do polecenia „wklej” naciskając kilkukrotnie „odstęp-4” a następnie nacisnąć klawisz  „Enter”.
Funkcję „wklej” można także uruchomić korzystając ze skrótu klawiszowego „v” (działa tylko wtedy gdy otwarte jest menu edycja),  lub bezpośrednio z okna edycji dokumentu, używając gorącego klawisza „enter-v (punkty 1-2-3-6)”.
5.2.5. Skasuj
Aby usunąć zaznaczony obszar należy:
1. Aktywować menu główne naciskając „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub „F2”,
2. Wybrać podmenu edycja i nacisnąć klawisz „enter” aby je otworzyć,
3. Przejść do polecenia „skasuj” naciskając kilkukrotnie „odstęp-4” a następnie nacisnąć klawisz  „Enter”.
Funkcję „skasuj” można także uruchomić korzystając ze skrótu klawiszowego „d” (działa tylko wtedy, gdy otwarte jest menu edycja) lub bezpośrednio z okna edycji dokumentu, używając gorącego klawisza „odstęp-d („sp-d” punkty 1-4-5)”.
5.2.6. Skasuj puste linie
Aby usunąć pustą/e linie należy:
1. Zaznaczyć obszar, z którego chcemy usunąć pustą/e linie,
2. Aktywować menu główne naciskając „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub „F2”,
3. Wybrać podmenu edycja i nacisnąć klawisz „enter” aby je otworzyć,
4. Przejść do polecenia „skasuj puste linie” naciskając kilkukrotnie „odstęp-4” lub „odstęp-1” a następnie nacisnąć klawisz  „Enter”.
Funkcję „skasuj puste linie” można także uruchomić korzystając ze skrótu klawiszowego „l”, (działa tylko wtedy, gdy otwarte jest menu edycja) lub bezpośrednio z okna edycji dokumentu, używając gorącego klawisza „backspace-e („bs-e” punkty 1-5)”.
5.2.7. Dodaj do schowka
Aby dodać fragment tekstu do schowka należy:
1. Zaznaczyć obszar, który chcemy dodać do schowka,
2. Aktywować menu główne naciskając „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub „F2”,
3. Wybrać podmenu edycja i nacisnąć klawisz „enter” aby je otworzyć,
4. Przejść do funkcji „dodaj do schowka” naciskając „odstęp-4” lub „odstęp-1” i nacisnąć klawisz „enter”.
Polecenie „dodaj do schowka” można także uruchomić korzystając ze skrótu klawiszowego „p (punkty 1-2-3-4)”, (działa tylko wtedy, gdy otwarte jest menu edycja) lub bezpośrednio z okna edycji dokumentu, korzystając z gorącego klawisza „enter-p (punkty 1-2-3-4)”.
Działanie polecenia „dodaj do schowka” jest niemal identyczne jak działanie polecenia „kopiuj”. Jednakże, gdy korzystamy z polecenia „kopiuj” nowo skopiowane dane zastąpią dane znajdujące się już w schowku. Natomiast użycie funkcji „dodaj do schowka” nie spowoduje usunięcia danych znajdujących się już w schowku tylko dodanie kopiowanych danych do tych, które znajdują się już w schowku.
5.2.8. Wyczyść schowek
Aby usunąć zawartość schowka należy:
1. Aktywować menu główne naciskając „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub „F2”,
2. Wybrać podmenu edycja i nacisnąć klawisz „enter” aby je otworzyć,
3. Przejść do funkcji „wyczyść schowek” naciskając „odstęp-4” lub „odstęp-1” i nacisnąć klawisz „enter”.
Polecenie „wyczyść schowek” można także uruchomić korzystając ze skrótu klawiszowego „e (punkty 1-5)”, (działa tylko wtedy, gdy otwarte jest menu edycja), lub, bezpośrednio z okna edycji dokumentu, korzystając z gorącego klawisza „enter-d (punkty 1-4-5)”.
5.2.9. Zaznacz wszystko
Uruchomienie polecenia „zaznacz wszystko” spowoduje zaznaczenie całego tekstu w dokumencie.
 Aby aktywować tę funkcje należy:
1. Aktywować menu główne naciskając „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub klawisz „F2”,
2. Wybrać podmenu edycja i nacisnąć klawisz „enter” aby je otworzyć,
3. Przejść do funkcji „zaznacz wszystko” naciskając kilkukrotnie „odstęp-4” lub „odstęp-1” i nacisnąć klawisz „enter”.
Polecenie „zaznacz wszystko” można także uruchomić korzystając ze skrótu klawiszowego „a (punkt 1)”, (działa tylko wtedy, gdy otwarte jest menu edycja), lub, bezpośrednio z okna edycji dokumentu, korzystając z gorącego klawisza „enter-a (punkt 1)”.
5.2.10. Wstaw z pliku
Polecenie „wstaw z pliku” spowoduje wstawienie danych ze wskazanego pliku do dokumentu, który edytujemy.
 Aby je uruchomić należy:
1. Aktywować menu główne naciskając „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub klawisz „F2”,
2. Wybrać podmenu edycja i nacisnąć klawisz „enter” aby je otworzyć,
3. Przejść do polecenia „wstaw z pliku” naciskając kilkukrotnie „odstęp-4” lub „odstęp-1” i nacisnąć klawisz „enter”.
Polecenie „wstaw z pliku” można także uruchomić korzystając ze skrótu klawiszowego „i (punkty 2-4)”, (działa tylko wtedy, gdy otwarte jest menu edycja), lub, bezpośrednio z okna edycji dokumentu, korzystając z gorącego klawisza „enter-i (punkty 2-4)”.
Gdy uruchamiamy polecenie „wstaw z pliku”, pojawia się okno dialogowe wstawiania plików podobne do okna dialogowego „otwórz”. W następnym kroku należy wybrać plik, z którego chcemy wstawić dane do edytowanego dokumentu i nacisnąć klawisz „Enter”. Dane z pliku zostaną wstawione na początku akapitu, w którym znajduje się kursor.
Gdy używamy polecenia „wstaw z pliku” tekst, który wstawiamy, zostanie skonwertowany do formatu dokumentu docelowego. Oznacza to, że pomimo tego, iż wklejony plik był innego formatu, po zapisaniu będzie posiadał format pliku, do którego został wklejony.
 Dla przykładu: jeżeli wstawimy zawartość pliku „sample.txt” do dokumentu „sample.hbl” i zapiszemy ten dokument, to zawartość pliku „sample.txt” zostanie zapisana w formacie „hbl” tak, że cały dokument „sample.hbl” będzie miał jednolity format tzn. format HBL.
Uwaga! Użytkownik powinien pamiętać o tym, że gdy wstawia plik zapisany jako dokument brajlowski do dokumentu zapisanego jako dokument tekstowy, zostanie on skonwertowany do formatu tekstowego. Możliwe będzie przeczytanie tego dokumentu w brajlu, lecz czasami mogą się w nim pojawić błędy powstałe w procesie transkrypcji.
5.2.11. Wstaw datę
Aby użyć funkcji „wstaw datę” należy:
1. Aktywować menu główne naciskając „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub klawisz „F2”,
2. Wybrać podmenu edycja i nacisnąć klawisz „enter” aby je otworzyć,
3. Przejść do polecenia „wstaw datę” naciskając kilkukrotnie „odstęp-4” lub „odstęp-1” i nacisnąć klawisz „enter”.
Polecenie „wstaw datę” można także uruchomić korzystając ze skrótu klawiszowego „w (punkty 2-4-5-6)”, (działa tylko wtedy, gdy otwarte jest menu edycja), lub, bezpośrednio z okna edycji dokumentu, korzystając z gorącego klawisza „enter-w (punkty 2-4-5-6)”.
Aktualna data oraz godzina zostaną wstawione w miejscu gdzie znajduje się kursor. Jeżeli użytkownik chce wstawić tylko część daty, może to zrobić edytując wstawiony element. 
5.2.12. Wstaw czas
Aby użyć tej funkcji należy wcisnąć „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub „F2” a następnie Enter na opcji Edycja. Po rozwinięciu tego manu przechodzimy na opcję „Wstaw czas” i wciskamy Enter lub wciskamy literę „t (punkty 2-3-4-5)”. Bieżący czas zostanie wprowadzony w miejscu, w którym znajduje się kursor. Podczas edycji dokumentu ta funkcja może być aktywowana klawiszem skrótu „backaspce- w (punkty 2-4-5-6)”.
5.2.13. Zmień tryb wstaw/zastąp
Jak już wspomniano powyżej w Braille Sense istnieją dwa sposoby edycji dokumentów. Pierwszy z nich nazywamy wstawianiem – tekst znajdujący się już w edytowanym dokumencie będzie podczas pisania odsuwany w lewo od kursora. Drugi z nich nazywamy nadpisywaniem – tekst pisany jest na istniejącym już tekście. 
Domyślnie aktywny jest tryb wstawiania. Jednakże, jeżeli chcemy wymazać fragment tekstu możemy przełączyć edytor na tryb nadpisywania, co spowoduje pisanie na istniejącym już tekście. Aby to zrobić należy użyć kombinacji klawiszowej „odstęp-i („sp-i” punkty 2-4)”, gdy włączony jest tryb wstawiania. Ponowne naciśnięcie kombinacji „odstęp-i („sp-i” punkty 2-4)” spowoduje powrót do trybu wstawiania. Przełączanie między trybami może być realizowane także za pomocą menu.


Aby to zrobić należy:
1. Aktywować menu główne naciskając „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub klawisz „F2”,
2. Wybrać podmenu edycja i nacisnąć klawisz „enter” aby je otworzyć,
3. Przejść do polecenia „zmień tryb wstaw/zastąp” naciskając kilkukrotnie „odstęp-4” lub „odstęp-1” i nacisnąć klawisz „enter”.
Polecenie „zmień tryb wstaw/zastąp” można także uruchomić korzystając ze skrótu klawiszowego „m (punkty 1-3-4)”, (działa tylko wtedy, gdy otwarte jest menu edycja).
5.2.14. Sprawdź pisownię
Opcja niedostępna w polskiej wersji Braille Sense.
5.3. Idź do
Aby w edytorze tekstu otworzyć podmenu „idź do” należy:
1. Aktywować menu główne naciskając „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub klawisz „F2”,
2. Wybrać podmenu „idź do” i nacisnąć klawisz „enter” aby je otworzyć,
Podmenu to można także otworzyć korzystając w menu głównym ze skrótu klawiszowego, którym jest litera „g (punkty 1-2-4-5)”.
Elementami podmenu „idź do” są następujące polecenia: „znajdź”, „znajdź ponownie”, „zamień”, „idź do miejsca”, „idź do poprzedniej strony”, „przejdź do następnej strony”, „wstaw zakładkę”, „idź do zakładki”, „idź do poprzedniego dokumentu”, oraz „przejdź do następnego dokumentu”.
5.3.1. Znajdź
Funkcja „znajdź” służy do wyszukiwania tekstu w dokumencie. Gdy poszukiwany tekst zostanie znaleziony kursor zostanie automatycznie przeniesiony do poszukiwanego miejsca. Jeżeli tekst nie zostanie znaleziony Braille Sense wypowie komunikat: „nie ma więcej poszukiwanych danych”.
Aby uruchomić polecenie „znajdź” należy:
1. Aktywować menu główne naciskając „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub klawisz „F2”,
2. Wybrać podmenu „idź do” i nacisnąć klawisz „enter” aby je otworzyć,
3. Odnaleźć w menu „idź do” polecenie „znajdź” i nacisnąć klawisz „enter”.
Do poruszania się po menu „idź do” służą strzałki góra/dół „odstęp-4” i odstęp-1”.
Polecenie „znajdź” można także uruchomić korzystając ze skrótu klawiszowego „f (punkty 1-2-4)”, (działa tylko wtedy, gdy otwarte jest menu „idź do”) lub, bezpośrednio z okna edycji dokumentu, za pomocą gorącego klawisza „odstęp-f („sp-f” punkty 1-2-4).
W momencie, gdy funkcja „znajdź” zostanie uruchomiona pojawi się okno dialogowe, w którym znajdują się następujące elementy: pole edycji „tekst do znalezienia?”, Pole wyboru „kierunek szukania”, pole wyboru „pasuje wielkość liter”, przyciski „Potwierdź” i „Anuluj”. Pomiędzy tymi elementami można się przemieszczać używając klawiszy „tab (odstęp-4-5)”, „shift-tab („odstęp-1-2”)” lub klawisza „F3”.
1. Tekst do znalezienia: Pierwszym elementem okna dialogowego „znajdź” jest pole „tekst do znalezienia”. W polu tym można wpisać poszukiwany fragment tekstu. Jeśli użytkownik chce odnaleźć tekst natychmiast już w tym miejscu może on nacisnąć klawisz „Enter”. Jednakże, aby ustawić inne opcje wyszukiwania należy nacisnąć klawisz „tab (odstęp-4-5)” i przenieść się do następnego elementu okna dialogowego, którym jest kierunek szukania.
2. Kierunek szukania: Następnym elementem omawianego tutaj okna dialogowego jest “kierunek szukania” domyślnie kierunek jest ustawiony na następny. Aby to zmienić należy nacisnąć klawisz „odstęp”. Wówczas kierunek szukania zostanie zmieniony na „poprzedni”.
3. Pasuje wielkość liter: Następnym elementem okna dialogowego „znajdź” jest pole wyboru „pasuje wielkość liter”. W tym miejscu możemy włączyć lub wyłączyć „wrażliwość” procedury wyszukiwania na wielkość liter w wyszukiwanym fragmencie tekstu. Domyślnie opcja ta jest ustawiona na „tak”, co oznacza, że tekst będzie odnajdywany niezależnie od tego czy napisano go wielką czy małą literą. Aby to zmienić należy nacisnąć klawisz „odstęp:”. Wówczas ustawienie zostanie zmienione na „nie” a tekst zostanie odnaleziony tylko wtedy jeśli został wprowadzony dokładnie tak, jak napisany jest w przeszukiwanym dokumencie.
4. Potwierdź: Aby rozpocząć wyszukiwanie należy po wprowadzeniu tekstu w przeznaczonym do tego polu edycji oraz po ustawieniu wszystkich pozostałych pól nacisnąć klawisz „Enter” na przycisku „Potwierdź”. Innym sposobem rozpoczęcia przeszukiwania jest naciśnięcie klawisza „Enter” gdy kursor znajduje się w polu "tekst do znalezienia" lub "kierunek szukania".
5. Anuluj: Jeżeli chcemy anulować wyszukiwanie należy nacisnąć klawisz „Enter” na przycisku „anuluj” lub skorzystać ze skrótu klawiszowego „odstęp-z (punkty 1-3-5-6)”.
Funkcja „znajdź” zapisuje tekst, który został ostatnio podany oraz kierunek szukania po to aby przy kolejnym uruchomieniu użytkownik mógł powtórzyć wyszukiwanie.
Dla funkcji „znajdź” bardzo ważna jest pozycja kursora. Jeżeli kursor jest umieszczony na początku dokumentu lepiej aby jako kierunek przeszukiwania wybrać następny. Jeśli kursor znajduje się na końcu dokumentu lepiej wybrać poprzedni jako kierunek przeszukiwania dokumentu.
5.3.2. Znajdź ponownie
Aby uruchomić polecenie „znajdź ponownie” należy:
1. Aktywować menu główne naciskając „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub klawisz „F2”,
2. Wybrać podmenu „idź do” i nacisnąć klawisz „enter” aby je otworzyć,
3. Odnaleźć za pomocą strzałek góra/dół („odstęp-1” „odstęp-4”) w menu „idź do” polecenie „znajdź ponownie” i nacisnąć klawisz „enter”.
Polecenie „znajdź ponownie” można także uruchomić korzystając ze skrótu klawiszowego „h (punkty 1-2-5)”, (działa tylko wtedy, gdy otwarte jest menu „idź do”) lub, bezpośrednio z okna edycji dokumentu, za pomocą gorącego klawisza „enter-f (punkty 1-2-4).
Funkcja „znajdź ponownie” służy do odnajdywania dokładnie tego samego tekstu, z tymi samymi parametrami przeszukiwania, które były użyte przy poprzednim uruchomieniu funkcji „znajdź”. Jeśli w edytowanym właśnie dokumencie nie użyliśmy jeszcze ani razu funkcji „znajdź” i uruchomimy funkcję „znajdź ponownie” funkcja ta nie zadziała, ponieważ służy ona do odnajdywania tekstu, który był już kiedyś szukany.
5.3.3. Zamień
Aby uruchomić polecenie „zamień” należy:
1. Aktywować menu główne naciskając „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub klawisz „F2”,
2. Wybrać podmenu „idź do” i nacisnąć klawisz „enter” aby je otworzyć,
3. Odnaleźć za pomocą strzałek góra/dół („odstęp-1” „odstęp-4”) w menu „idź do” polecenie „zamień” i nacisnąć klawisz „enter”.
Polecenie „zamień” można także uruchomić korzystając ze skrótu klawiszowego „r (punkty 1-2-3-5)”, (działa tylko wtedy, gdy otwarte jest menu „idź do”) lub, bezpośrednio z okna edycji dokumentu, za pomocą gorącego klawisza „enter-r (punkty 1-2-3-5).
Po uruchomieniu funkcji „zamień” pojawi się okno dialogowe składające się z następujących elementów: pole edycji „tekst do znalezienia?”, pole edycji „zamienić z?”, przycisk wyboru „kierunek szukania”, przycisk wyboru „pasuje wielkość? Tak”, przycisk wyboru „zamienić? Pojedynczo”, przyciski „potwierdź” i anuluj. Pomiędzy tymi elementami można się przemieszczać używając klawisza “tab (odstęp-4-5)” lub “shift-tab (odstęp-1-2)”.
Poniżej znajduje się opis poszczególnych pól.
1. Tekst do znalezienia: w tym miejscu wpisujemy tekst, który ma zostać zastąpiony.
2. Zamienić z: w tym miejscu wpisujemy tekst, który zastąpi tekst odnaleziony. Po wypełnieniu pól „tekst do znalezienia?” i „zamienić z?” można nacisnąć klawisz „enter” a Braille Sense odnajdzie i zastąpi wybrany tekst nowym wprowadzonym przez użytkownika, zaś szukanie odbędzie się w wybranym przez niego kierunku. Jeśli chcemy zmienić kierunek przeszukiwania należy nacisnąć „tab („odstęp-4-5”)” aby przenieść się do następnego pola, którym jest „kierunek szukania”.
Opcja ta działa dokładnie w ten sam sposób co „kierunek szukania” w omówionej powyżej funkcji „znajdź” (patrz paragraf 4.3.1).
3. Uwzględnić wielkość liter: Analogicznie jak w przypadku polecenia „znajdź” możemy włączyć lub wyłączyć „wrażliwość” funkcji wyszukiwania tekstu na wielkość liter (patrz paragraf 4.3.1).
4. „Zamień? Pojedynczo”: gdy już ustawiliśmy wszystkie powyższe opcje pozostało nam tylko zdecydować czy zamienianie ma punktyczyć jednego wystąpienia poszukiwanego fragmentu, czy też ma się odnosić do wszystkich wystąpień tego fragmentu tekstu w naszym dokumencie. Pomiędzy dostępnymi w tym miejscu opcjami „wszystko” i „pojedynczo” przełączamy się za pomocą klawisza „odstęp” lub strzałek przewijania (klawisze F0 i f5).
5. Potwierdź: przyciśnięcie klawisza „Enter” na przycisku „potwierdź” rozpocznie wyszukiwanie i zastępowanie tekstu. Jeżeli w dokumencie nie ma tekstu odpowiadającego kryteriom wyszukiwania na linijce brajlowskiej ukaże się komunikat: “nie ma więcej poszukiwanych danych” i wykonywanie funkcji zostanie przerwane.
6. Anuluj: przyciśnięcie klawisza „enter” na przycisku „anuluj spowoduje rezygnację z wykonywania omawianego polecenia.
5.3.4. Idź do miejsca
Funkcja idź do miejsca przesuwa błyskawicznie kursor do określonego miejsca. Za jej pomocą możemy się przenieść do określonej strony, paragrafu lub linii.
 Aby uruchomić to polecenie należy:
1. Aktywować menu główne naciskając „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub klawisz „F2”,
2. Wybrać podmenu „idź do” i nacisnąć klawisz „enter” aby je otworzyć,
3. Odnaleźć za pomocą strzałek góra/dół („odstęp-1” „odstęp-4”) w menu „idź do” polecenie „idź do miejsca” i nacisnąć klawisz „enter”.
Polecenie „idź do miejsca” można także uruchomić korzystając ze skrótu klawiszowego „l (punkty 1-2-3)”, (działa tylko wtedy, gdy otwarte jest menu „idź do”) lub bezpośrednio z okna edycji dokumentu, za pomocą gorącego klawisza „enter-l (punkty 1-2-3).
Po uruchomieniu polecenia „idź do miejsca” pojawi się komunikat: „gdzie przenieść?”. Jeżeli w tym miejscu wpiszemy liczbę Braille Sense przeniesie nas do strony, której numer odpowiada wpisanemu w polu edycji „gdzie przenieść?”. Funkcja „idź do miejsca” umożliwia przeskakiwanie do strony, paragrafu lub linii o zadanym numerze. Jeżeli liczbę poprzedzimy literą „f (punkty 1-2-4)” to Braille Sense przeskoczy do strony (nie akapitu czy linii), której numer wpisaliśmy. Wystarczy wpisać liczbę nie poprzedzając jej znakiem „+” lub „-„ a Braille Sense przeskoczy od początku dokumentu do wskazanego przez nas miejsca. Jeżeli chcemy przeskoczyć do przodu od miejsca, w którym się właśnie znajdujemy należy literę i liczbę wpisywane w polu edycji „idź do miejsca” poprzedzić znakiem „+”. Np.: jeżeli chcemy przeskoczyć o 5 stron do przodu należy w Polu edycji „idź do miejsca” wpisać „+f5”. Jeżeli chcemy przeskoczyć o jedną stronę do przodu wpisujemy „+f”. Jeżeli chcemy przeskoczyć o jedną stronę do tyłu wpisujemy „-f”. Jeżeli w pole edycji „gdzie przenieść?” wpiszemy numer strony większy niż liczba stron w dokumencie to Braille Sense wypowie komunikat: „błąd zakresu przesunięcia”.
Funkcja ta może także być wykorzystywana do przenoszenia się do wybranego akapitu. W takim przypadku przed wpisaniem numeru akapitu, do którego chcemy się przenieść, należy wpisać literę “p (punkty 1-2-3-4)”. Wpisując w polu edycji „gdzie przenieść?” literę “p (punkty 1-2-3-4)” przed liczbą użytkownik włącza w Braille Sense poszukiwanie paragrafu a nie strony lub linii. Jeśli chcemy przenieść się w przód z miejsca, w którym znajduje się kursor, to przed literą „p (punkty 1-2-3-4)” należy postawić znak plus („+”). Jeżeli zaś chcemy przeskoczyć do tyłu, to przed literą „p (punkty 1-2-3-4)” wstawiamy odpowiednio znak „-„. Dla przykładu jeśli użytkownik chce się przenieść w przód o 5 akapitów powinien wpisać „+p5”. Jeśli zaś mamy przenieść się o pięć akapitów wstecz wpisujemy odpowiednio „-p5”. Jeżeli chcemy przeskoczyć w dowolnym kierunku o jeden akapit to wpisywanie liczby nie jest konieczne. Wystarczy w polu edycji „gdzie przenieść?” wpisać odpowiednio „+p” lub „-p”. Jeśli w dokumencie nie ma akapitu o zadanym numerze Braille Sense zwróci komunikat "błąd zakresu przesunięcia”.
Funkcja „idź do miejsca” może być także wykorzystywana do przenoszenia się do wybranej linii. W takim przypadku przed wpisaniem numeru linii do której chcemy się przenieść należy wpisać literę “l (punkty 1-2-3)”. Wpisując w pole edycji „gdzie przenieść?” literę „l (punkty 1-2-3)” włączamy w Braille Sense poszukiwanie linii a nie strony lub akapitu. Jeśli użytkownik chce się przenieść w przód od miejsca, w którym znajduje się kursor to przed literą “l (punkty 1-2-3)” powinien postawić znak plus („+”). Dla przykładu jeśli chcemy przenieść się o pięć linii w przód należy w pole edycji „gdzie przenieść?” wpisać „+l5”. Odpowiednio, jeżeli chcemy przenieść się o pięć linii wstecz to w pole edycji „gdzie przenieść?” wpisujemy „-l5”. Jeśli chcemy przeskoczyć w przód lub wstecz o jedną linię to wpisywanie liczby nie jest konieczne. Wystarczy wpisać odpowiednio „+l” lub „-l”. Jeśli w dokumencie nie ma linii o zadanym numerze Braille Sense zwróci komunikat "błąd zakresu przesunięcia”.
Za pomocą omawianej tutaj funkcji możemy także skoczyć do wybranej linii na wybranej stronie. Braille Sense ma bowiem możliwość jednoczesnego przeszukiwania według tych dwóch kryteriów. Gdy chcemy skoczyć do jakiejś linii na stronie o zadanym numerze należy wpisać numer strony a następnie numer linii. Np.: jeśli chcemy przenieść się do trzeciej linii na dwudziestej stronie należy wpisać „20 3” lub „f20 3”. Gdy funkcji „idź do miejsca” używamy w opisany tutaj sposób znaki „+” i „-” nie działają, co oznacza, że można przenieść się tylko bezpośrednio do zadanej strony i linii.
5.3.5. Idź do poprzedniej strony
Funkcja ta pozwala przenieść się do strony o numerze o jeden mniejszym od strony, na której znajduje się kursor. Aby ją uruchomić należy:
1. Aktywować menu główne naciskając „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub klawisz „F2”,
2. Wybrać podmenu „idź do” i nacisnąć klawisz „enter” aby je otworzyć,
3. Odnaleźć za pomocą strzałek góra/dół („odstęp-1” „odstęp-4”) w menu „idź do” polecenie „idź do poprzedniej strony” i nacisnąć klawisz „enter”.
Polecenie „idź do poprzedniej strony” można także uruchomić korzystając ze skrótu klawiszowego „b (punkty 1-2)”, (działa tylko wtedy, gdy otwarte jest menu „idź do”) lub bezpośrednio z okna edycji dokumentu, za pomocą gorącego klawisza „odstęp-ł („sp-ł” punkty 1-2-6).
Po uruchomieniu tej funkcji Braille Sense natychmiast przeniesie użytkownika do poprzedniej strony.
5.3.6. Przejdź do następnej strony
Funkcja ta pozwala skoczyć do strony o numerze wyższym o jeden od numeru strony, na której obecnie znajduje się kursor. Aby ją uruchomić należy:
1. Aktywować menu główne naciskając „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub klawisz „F2”,
2. Wybrać podmenu „idź do” i nacisnąć klawisz „enter” aby je otworzyć,
3. Odnaleźć za pomocą strzałek góra/dół („odstęp-1” „odstęp-4”) w menu „idź do” polecenie „idź do następnej strony” i nacisnąć klawisz „enter”.
Polecenie „idź do następnej strony” można także uruchomić korzystając ze skrótu klawiszowego „g (punkty 1-2-4-5)”, (działa tylko wtedy, gdy otwarte jest menu „idź do”) lub, bezpośrednio z okna edycji dokumentu, za pomocą gorącego klawisza „odstęp-3-4-5”.
Po uruchomieniu tej funkcji Braille Sense natychmiast przeniesie użytkownika do następnej strony.
5.3.7. Wstaw zakładkę
Funkcja ta działa jak znana nam dobrze z pracy z papierami zakładka zaznaczając miejsce w dokumencie, aby ułatwić późniejsze odnalezienie go. Aby ją uruchomić należy:
1. Aktywować menu główne naciskając „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub klawisz „F2”,
2. Wybrać podmenu „idź do” i nacisnąć klawisz „enter” aby je otworzyć,
3. Odnaleźć za pomocą strzałek góra/dół („odstęp-1” „odstęp-4”) w menu „idź do” polecenie „wstaw zakładkę” i nacisnąć klawisz „enter”.
Polecenie „wstaw zakładkę” można także uruchomić korzystając ze skrótu klawiszowego „m (punkty 1-3-4)”, (działa tylko wtedy, gdy otwarte jest menu „idź do”) lub bezpośrednio z okna edycji dokumentu, za pomocą gorącego klawisza „enter-m (punkty 1-3-4)”.
Chcąc skorzystać z zakładki należy umieścić kursor w miejscu, w którym chcemy mieć zakładkę a następnie skorzystać z gorącego klawisza „enter-m (punkty 1-3-4)”.Wtedy Braille Sense wyświetli komunikat: „nazwa zakładki?”. Nazwami ZAKŁADEK MOGĄ BYĆ LITERY OD A DO Z. Zakładki te nie będą widoczne w dokumencie chyba, że w ustawieniach wybraliśmy opcje wyświetlania znaków formatowania (patrz: 4.1.7). Gdy chcemy przejść do miejsca, w którym umieściliśmy zakładkę należy naciskać „odstęp-3” lub „odstęp-6”. Po naciśnięciu jednej z tych kombinacji klawiszowych pojawi się znak „$pla (gdzie „a” jest nazwą zakładki)”. Gdy przesuniemy kursor w miejsce zakładki np.: „a” na linijce brajlowskiej punkty 7-8 będą widoczne na całej długości zakładki. Oznacza to, że Braille Sense poradzi sobie z zaznaczonym tekstem w całości a nie litera po literze.
5.3.8. Idź do zakładki
Funkcja „idź do zakładki” przenosi kursor do zakładki, którą wcześniej wstawiliśmy do dokumentu. Aby ją uruchomić należy:
1. Aktywować menu główne naciskając „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub klawisz „F2”,
2. Wybrać podmenu „idź do” i nacisnąć klawisz „enter” aby je otworzyć,
3. Odnaleźć za pomocą strzałek góra/dół („odstęp-1” „odstęp-4”) w menu „idź do” polecenie „idź do zakładki” i nacisnąć klawisz „enter”.
Polecenie „idź do zakładki” można także uruchomić korzystając ze skrótu klawiszowego „j (punkty 2-4-5)”, (działa tylko wtedy, gdy otwarte jest menu „idź do”) lub bezpośrednio z okna edycji dokumentu, za pomocą gorącego klawisza „enter-j (punkty 2-4-5)”.
Po uruchomieniu tego polecenia pojawi się komunikat: „nazwa zakładki do przeniesienia?”. W tym miejscu należy wpisać nazwę zakładki a Braille Sense przeniesie kursor do miejsca, w którym znajduje się zakładka. Pierwszy znak tekstu, do którego przeskoczy Braille Sense będzie wyróżniony punktami 7-8.
5.3.9. Idź do poprzedniego dokumentu
Funkcja ta pozwala na poruszanie się pomiędzy wieloma dokumentami. Działa gdy w edytorze tekstu otwarto więcej niż jeden dokument. Umożliwia przeniesienie się do dokumentu otwartego przed tym, nad którym właśnie pracujemy. 


Aby ją uruchomić należy:
1. Aktywować menu główne naciskając „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub klawisz „F2”,
2. Wybrać podmenu „idź do” i nacisnąć klawisz „enter” aby je otworzyć,
3. Odnaleźć za pomocą strzałek góra/dół („odstęp-1” „odstęp-4”) w menu „idź do” polecenie „idź do poprzedniego dokumentu” i nacisnąć klawisz „enter”.
Polecenie „idź do poprzedniego dokumentu” można także uruchomić korzystając ze skrótu klawiszowego „p (punkty 1-2-3-4)”, (działa tylko wtedy, gdy otwarte jest menu „idź do”) lub, bezpośrednio z okna edycji dokumentu, za pomocą gorącego klawisza „odstęp-b („sp-b” punkty 1-2)”. Ta ostatnia kombinacja klawiszowa odpowiada w Braille Sense naciśnięciu na standardowej klawiaturze komputera klawiszy „Shift tab”.
5.3.10. Idź do następnego dokumentu
Funkcja ta pozwala na poruszanie się pomiędzy wieloma dokumentami. Działa gdy w edytorze tekstu otwarto więcej niż jeden dokument. Umożliwia przeniesienie się do dokumentu otwartego później niż ten, nad którym właśnie pracujemy. 
Aby ją uruchomić należy:
1. Aktywować menu główne naciskając „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub klawisz „F2”,
2. Wybrać podmenu „idź do” i nacisnąć klawisz „enter” aby je otworzyć,
3. Odnaleźć za pomocą strzałek góra/dół („odstęp-1” „odstęp-4”) w menu „idź do” polecenie „idź do następnego dokumentu” i nacisnąć klawisz „enter”.
Polecenie „idź do następnego dokumentu” można także uruchomić korzystając ze skrótu klawiszowego „n (punkty 1-3-4-5)”, (działa tylko wtedy, gdy otwarte jest menu „idź do”) lub, bezpośrednio z okna edycji dokumentu, za pomocą gorącego klawisza „odstęp-4-5 (sp-4-5)”, co w Braille Sense odpowiada klawiszowi „tab”.
5.4. Przeczytaj
Podmenu przeczytaj pozwala nam ustawić opcję czytania tekstu przez syntezator mowy oraz sposób wyświetlania go w brajlu. Aby je aktywować należy nacisnąć „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub „F2” i przejść do pozycji „przeczytaj” za pomocą klawiszy strzałek lub użyć skrótu klawiszowego „r (punkty 1-2-3-5)”. Skrót ten działa tylko w menu głównym.
Elementy podmenu „przeczytaj” to: „przeczytaj zaznaczony tekst”, „przeczytaj początek zaznaczonego tekstu”, „czytaj od początku do kursora”, „czytaj od kursora do końca”, „automatycznie przewijaj”, „przeczytaj bieżącą linię”, „przeczytaj bieżące słowo”, ”przeczytaj bieżący znak” oraz „przeczytaj status”.
5.4.1. Przeczytaj zaznaczony tekst
Funkcja ta umożliwia przeczytanie zaznaczonego fragmentu tekstu.
 Aby ją uruchomić należy:
1. Aktywować menu główne naciskając „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub klawisz „F2”,
2. Wybrać podmenu „przeczytaj” i nacisnąć klawisz „enter” aby je otworzyć,
3. Odnaleźć za pomocą strzałek góra/dół („odstęp-1” „odstęp-4”) w menu „przeczytaj” polecenie „przeczytaj zaznaczony tekst” i nacisnąć klawisz „enter”.
Polecenie „przeczytaj zaznaczony tekst” można także uruchomić korzystając ze skrótu klawiszowego „b (punkty 1-2)”, (działa tylko wtedy, gdy otwarte jest menu „przeczytaj”) lub, bezpośrednio z okna edycji dokumentu, za pomocą gorącego klawisza „backspace-b (bs-b punkty 1-2)”.
Uruchomienie tej funkcji nie spowoduje zmiany położenia kursora.
5.4.2. Przeczytaj początek zaznaczonego tekstu
Funkcja ta daje możliwość usłyszenia pierwszej linii zaznaczonego tekstu, bez zmiany położenia kursora.
Aby ją uruchomić należy:
1. Aktywować menu główne naciskając „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub klawisz „F2”,
2. Wybrać podmenu „przeczytaj” i nacisnąć klawisz „enter” aby je otworzyć,
3. Odnaleźć za pomocą strzałek góra/dół („odstęp-1” „odstęp-4”) w menu „przeczytaj” polecenie „przeczytaj początek zaznaczonego tekstu” i nacisnąć klawisz „enter”.
Polecenie „przeczytaj początek zaznaczonego tekstu” można także uruchomić korzystając ze skrótu klawiszowego „u (punkty 1-3-6)”, (działa tylko wtedy, gdy otwarte jest menu „przeczytaj”) lub, bezpośrednio z okna edycji dokumentu, za pomocą gorącego klawisza „enter-u (punkty 1-3-6)”.
Uruchomienie tej funkcji nie spowoduje zmiany położenia kursora.
5.4.3. Czytaj od początku do kursora
Gdy uruchomimy tę funkcję Braille Sense przeczyta dokument od początku do miejsca, w którym znajduje się kursor.
Aby ją uruchomić należy:
1. Aktywować menu główne naciskając „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub klawisz „F2”,
2. Wybrać podmenu „przeczytaj” i nacisnąć klawisz „enter” aby je otworzyć,
3. Odnaleźć za pomocą strzałek góra/dół („odstęp-1” „odstęp-4”) w menu „przeczytaj” polecenie „czytaj od początku do kursora” i nacisnąć klawisz „enter”.
Polecenie „czytaj od początku do kursora” można także uruchomić korzystając ze skrótu klawiszowego „t (punkty 2-3-4-5)”, (działa tylko wtedy, gdy otwarte jest menu przeczytaj”) lub, bezpośrednio z okna edycji dokumentu, za pomocą gorącego klawisza „backspace-g („bs-g” punkty 1-2-4-5)”.
Żeby przerwać czytanie zanim urządzenie punktrze do miejsca, w którym znajduje się kursor należy nacisnąć kombinację klawiszową „backspace-Enter”. Kursor pozostanie w miejscu, w którym był gdy rozpoczęliśmy czytanie i nie przesunie się on w miejsce, w którym zostało ono przerwane.
5.4.4. Czytaj od kursora do końca
Ta funkcja spowoduje przeczytanie dokumentu od miejsca gdzie znajduje się kursor do końca dokumentu. Podczas gdy Braille Sense czyta tekst, kursor pozostanie w miejscu w którym funkcja została uruchomiona, aż do momentu kiedy czytanie zostanie zakończone. Kiedy tekst zostanie przeczytany do końca, kursor przemieści się na koniec dokumentu.
Aby uruchomić tę funkcję należy:
1. Aktywować menu główne naciskając „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub klawisz „F2”,
2. Wybrać podmenu „przeczytaj” i nacisnąć klawisz „enter” aby je otworzyć,
3. Odnaleźć za pomocą strzałek góra/dół („odstęp-1” „odstęp-4”) w menu „przeczytaj” polecenie „czytaj od kursora do końca” i nacisnąć klawisz „enter”.
Polecenie „czytaj od kursora do końca” można także uruchomić korzystając ze skrótu klawiszowego „g (punkty 1-2-4-5)”, (działa tylko wtedy, gdy otwarte jest menu „przeczytaj”) lub, bezpośrednio z okna edycji dokumentu, za pomocą gorącego klawisza „enter-g (punkty 1-2-4-5)”.
Żeby przerwać czytanie i przenieść kursor w miejsce gdzie zostało ono przerwane należy nacisnąć „backspace-Enter”
5.4.5. Automatycznie przewijaj
Polecenie „automatycznie przewijaj” przewija automatycznie tekst czytany na linijce brajlowskiej. Prędkość przewijania ustawia się w podmenu „ustawienia”, które znajduje się w menu „plik” (patrz rozdział 4.1.7). Funkcja „automatyczne przewijanie” nie działa w momencie, gdy czytamy dokument za pomocą syntezatora mowy, lecz jedynie przy wyświetlaniu tekstu na linijce brajlowskiej. Funkcja służy do automatycznego wyświetlania tekstu linijka po linijce.
Aby włączyć „autoprzewijanie” należy:
1. Aktywować menu główne naciskając „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub klawisz „F2”,
2. Wybrać podmenu „przeczytaj” i nacisnąć klawisz „enter” aby je otworzyć,
3. Odnaleźć za pomocą strzałek góra/dół („odstęp-1” „odstęp-4”) w menu „przeczytaj” polecenie „automatycznie przewijaj” i nacisnąć klawisz „enter”.
Polecenie „automatycznie przewijaj” można także uruchomić korzystając ze skrótu klawiszowego „a (punkt 1)”, (działa tylko wtedy, gdy otwarte jest menu „przeczytaj”) lub, bezpośrednio z okna edycji dokumentu, za pomocą gorącego klawisza, którym w tym jest kombinacja klawiszowa  „lscr-rscr (obie strzałki przewijania przyciśnięte jednocześnie)”.
Aby przewijać szybciej należy przycisnąć prawy klawisz strzałki („odstęp-6”), żeby przewijać wolniej należy przycisnąć lewy klawisz strzałki („odstęp-3”). Chcąc powrócić do linii która została już przeczytana należy naciskać klawisz „odstęp-1” dopóty, dopóki nie przejdzie się do tej linii, podobnie chcąc podczas czytania przeskoczyć linię należy nacisnąć klawisz „odstęp-4”.
5.4.6. Przeczytaj bieżące zdanie
Ta funkcja pozwala na odczytanie bieżącego zdania. Aby ją uruchomić wciskamy „Odstęp-m (punkty 1-3-4)” i przechodzimy do menu „Czytaj”. W tym menu odnajdujemy opcję „Przeczytaj bieżące zdanie” i wciskamy Enter. Podczas pisania możemy uruchomić tę funkcję wciskając klawisz skrótu „Odstęp-1-4-5-6” wciśniecie dowolnego klawisza powróci do edycji dokumentu.
5.4.7. Przeczytaj bieżącą linię
Trzy funkcje omówione poniżej Są szczególnie przydatne podczas pracy z syntezatorem mowy.
Pierwsza z nich to „przeczytaj bieżącą linię”. 
Aby z niej skorzystać należy:
1. Aktywować menu główne naciskając „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub klawisz „F2”,
2. Wybrać podmenu „przeczytaj” i nacisnąć klawisz „enter” aby je otworzyć,
3. Odnaleźć za pomocą strzałek góra/dół („odstęp-1” „odstęp-4”) w menu „przeczytaj” polecenie „przeczytaj bieżącą linię” i nacisnąć klawisz „enter”.
Polecenie „przeczytaj bieżącą linię” można także uruchomić korzystając ze skrótu klawiszowego „l (punkty 1-2-3)”, (działa tylko wtedy, gdy otwarte jest menu „przeczytaj”) lub, bezpośrednio z okna edycji dokumentu, za pomocą gorącego klawisza „odstęp-c („sp-c” punkty 1-4)”.
5.4.8. Przeczytaj bieżące słowo
Aby zainstalowany w Braille Sense syntezator mowy przeczytał słowo znajdujące się właśnie pod kursorem należy:
1. Aktywować menu główne naciskając „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub klawisz „F2”,
2. Wybrać podmenu „przeczytaj” i nacisnąć klawisz „enter” aby je otworzyć,
3. Odnaleźć za pomocą strzałek góra/dół („odstęp-1” „odstęp-4”) w menu „przeczytaj” polecenie „przeczytaj bieżące słowo” i nacisnąć klawisz „enter”.
Polecenie „przeczytaj bieżące słowo” można także uruchomić korzystając ze skrótu klawiszowego „w (punkty 2-4-5-6)”, (działa tylko wtedy, gdy otwarte jest menu „przeczytaj”) lub, bezpośrednio z okna edycji dokumentu, za pomocą gorącego klawisza „odstęp-: („sp-:” punkty 2-5)”.
5.4.9. Przeczytaj bieżący znak
Aby usłyszeć znak znajdujący się pod kursorem należy:
1. Aktywować menu główne naciskając „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub klawisz „F2”,
2. Wybrać podmenu „przeczytaj” i nacisnąć klawisz „enter” aby je otworzyć,
3. Odnaleźć za pomocą strzałek góra/dół („odstęp-1” „odstęp-4”) w menu „przeczytaj” polecenie „przeczytaj bieżący znak” i nacisnąć klawisz „enter”.
Polecenie „przeczytaj bieżący znak” można także uruchomić korzystając ze skrótu klawiszowego „c (punkty 1-4)”, (działa tylko wtedy, gdy otwarte jest menu „przeczytaj”) lub, bezpośrednio z okna edycji dokumentu, za pomocą gorącego klawisza „odstęp-- („sp--” punkty 3-6)”.
5.4.10. Odczytaj status
Funkcja ta dostarcza informacji na temat otwartego dokumentu. Gdy ją uruchomimy Braille Sense poda nazwę pliku, tryb edycji oraz prawa dostępu do pliku.
 Żeby uzyskać informacje o statusie dokumentu należy:
1. Aktywować menu główne naciskając „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub klawisz „F2”,
2. Wybrać podmenu „przeczytaj” i nacisnąć klawisz „enter” aby je otworzyć,
3. Odnaleźć za pomocą strzałek góra/dół („odstęp-1” „odstęp-4”) w menu „przeczytaj” polecenie „przeczytaj status” i nacisnąć klawisz „enter”.
Polecenie „przeczytaj status” można także uruchomić korzystając ze skrótu klawiszowego „s (punkty 2-3-4)”, (działa tylko wtedy, gdy otwarte jest menu „przeczytaj”) lub, bezpośrednio z okna edycji dokumentu, za pomocą gorącego klawisza „odstęp-3-4 (sp-3-4).
Aby powrócić do edytowanego dokumentu należy nacisnąć dowolny klawisz.
5.5. Układ
Polecenie „układ” daje nam możliwość dokonania ustawień, które będą decydowały o wyglądzie  strony dokumentu drukowanego na drukarce czarno drukowej lub brajlowskiej.
W Menu „układ” znajdziemy następujące podmenu: „układ dokumentu brajlowskiego”, „układ dokumentu drukowanego”, „układ akapitu brajlowskiego” oraz „układ akapitu drukowanego".
Zmiany dokonywane za pomocą polecenia „układ” nie są wyświetlane na linijce brajlowskiej. Aby zatem sprawdzić jak będzie wyglądał układ dokumentu, który chcemy wydrukować należy przywołać menu główne naciskając „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub klawisz „F2”, przejść do menu „układ” i otworzyć interesujące nas podmenu a następniesprawdzać opcje układu wydruku jedna po drugiej. Zmienione opcje zostaną wyświetlone w menu.
5.5.1. Układ dokumentu brajlowskiego
Aby otworzyć podmenu „układ dokumentu brajlowskiego” podczas edycji dokumentu należy nacisnąć „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub „F2” aby przywołać menu i wybrać funkcje „układ”. Można to zrobić korzystając ze skrótu klawiszowego „l (punkty 1-2-3)”, (działa tylko w menu głównym edytora tekstu). Następnie za pomocą strzałek góra/dół należy przejść do opcji „układ dokumentu w brajlu”. Można to zrobić korzystając ze skrótu klawiszowego „p (punkty 1-2-3-4) – działa tylko w menu „układ” lub, bezpośrednio z okna edycji dokumentu, za pomocą gorącego klawisza „backspace-p (punkty 1-2-3-4)”.
 Opcja „układ dokumentu brajlowskiego” służy do określenia wysokości i szerokości marginesów strony w dokumencie drukowanym drukarką brajlowską oraz innych opcji wyglądu dokumentu brajlowskiego. Gdy, dowolnym czasie w trakcie edycji użytkownik zmieni ustawienia układu wydruku zostaną one zastosowane do reszty dokumentu.
Po opcjach menu można się poruszać za pomocą przycisków „odstęp-1” lub „odstęp-4”. Aby wybrać przycisk „potwierdź” lub „anuluj” należy użyć klawisza „tab („odstęp-4-5)”, „Shift-tab (odstęp-1-2)” lub klawisza „F3”. Opcję, której nie chcemy zmieniać można pominąć naciskając „odstęp-4”, pozostanie ona ustawiona standardowo.
A oto lista opcji, których ustawienia mogą być zmieniane przez użytkownika:
1. Ilość znaków w linii
Ta opcja pozwala ustawić liczbę znaków, które mają być wydrukowane w jednej linii. Standardowo ustawioną wartością jest 32. Aby ją zmienić należy w odpowiednim polu edycji wpisać inną liczbę używając brajla komputerowego. W kolejnym kroku można naciskając „odstęp-4” przejść do następnej opcji.
2. Ilość linii na stronie 
W tym miejscu ustawiamy liczbę linii na stronie. Np.: jeżeli ustawiono 26, to zawartość strony zostanie wydrukowana w 25 liniach a numer strony będzie w 26. Aby to zmienić należy wpisać w stosownym polu edycji liczbę linii, które mają zostać wydrukowane.Wpisując tę liczbę należy użyć brajla komputerowego.
3. Typ wydruku
Ta opcja odpowiada za wybór czy dokument ma być drukowany jednostronnie czy dwustronnie. Standardowo ustawione jest aby dokument był drukowany dwustronnie. Aby to zmienić należy nacisnąć klawisz „odstęp”. Na linijce brajlowskiej zostanie wyświetlony komunikat „typ wydruku: jednostronnie”. Żeby powrócić do drukowania dwustronnego należy nacisnąć ponownie klawisz „odstęp”. Na linijce brajlowskiej zostanie wyświetlony komunikat: „typ wydruku: dwustronnie”. W kolejnym kroku można przejść do następnej opcji przez naciśnięcie „odstęp-4”.
4. Numerowanie stron
Tutaj ustawiamy sposób numerowania stron dla drukowania w brajlu. Domyślnie jest to numerowanie dwustronne. Oznacza to, że numer strony będzie drukowany na każdej stronie. Innymi dostępnymi ustawieniami tej opcji są: “parzyste”, “nieparzyste” oraz “żaden”.” Aby przełączać Si…ę pomiędzy  ustawieniami należy używać klawisza „odstęp”. Klawisz „backspace” pozwala na zmianę w odwrotnym kierunku. Po wybraniu pożądanych preferencji użytkownik powinien wcisnąć „odstęp-4” w celu przeniesienia się do następnej opcji.
5. Ustawienia numerowania strony
Ta opcja pozwala ustawić pozycje numeru strony. Dostępne ustawienia to: górny prawy róg  i dolny prawy róg. Ustawienia zmienia się naciskając klawisz „odstęp”. Klawisz „backspace” pozwala na zmianę ustawień w odwrotnym kierunku. Po wybraniu ustawień numerowania użytkownik powinien wcisnąć „odstęp-4” w celu przeniesienia się do następnej opcji.
6. Nagłówek
W tym miejscu znajduje się pole edycji, w którym można edytować tekst nagłówka, który będzie się pojawiał na początku każdej strony. Jeżeli pole nagłówka pozostawimy puste żaden nagłówek nie będzie drukowany. Po wybraniu żądanych preferencji użytkownik powinien wcisnąć „odstęp-4” w celu przeniesienia się do następnej opcji.
7. Stopka
W tym miejscu znajduje się pole edycji, w którym można edytować tekst stopki, który będzie się pojawiał na końcu każdej strony. Jeżeli pole stopki pozostawimy puste żadna stopka nie będzie drukowana.
8. Potwierdź / Anuluj
Aby zachować wybrane ustawienia należy przejść za pomocą klawisza „tab (odstęp-4-5)” „Shift-tab (odstęp-1-2)” lub klawisza „f3” do przycisku „potwierdź” i nacisnąć klawisz „Enter”. Aby anulować dokonywanie zmian w ustawieniach należy nacisnąć klawisz „Enter” gdy wybrany jest przycisk „anuluj”. 
5.5.2. Układ dokumentu drukowanego
W tym menu ustawiamy opcje układu dla dokumentu drukowanego na drukarce czarnodrukowej.
Aby otworzyć Podmenu „układ dokumentu drukowanego” podczas edycji dokumentu należy nacisnąć „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub „F2” aby przywołać menu i wybrać funkcje „układ”. Można to zrobić korzystając ze skrótu klawiszowego „l (punkty 1-2-3)”, (działa tylko w menu głównym edytora tekstu). Następnie za pomocą strzałek góra/dół należy przejść do opcji „układ dokumentu drukowanego”. Można to zrobić korzystając ze skrótu klawiszowego „t (punkty 2-3-4-5) – działa tylko w menu „układ” lub, bezpośrednio z okna edycji dokumentu, za pomocą gorącego klawisza „backspace-t („bs-t punkty 2-3-4-5)”.
Zmiany dokonane w ustawieniach w tym menu mają zastosowanie do wszystkich akapitów w aktualnie edytowanym dokumencie.
Po opcjach menu można się poruszać za pomocą przycisków „odstęp-1” lub „odstęp-4”. Aby wybrać przycisk „potwierdź” lub „anuluj” należy użyć klawisza „tab („odstęp-4-5)”, „Shift-tab (odstęp-1-2)” lub klawisza „F3”. Opcję, której nie chcemy zmieniać można pominąć naciskając „odstęp-4”, pozostanie ona ustawiona standardowo.
A oto lista opcji, których ustawienia mogą być zmieniane przez użytkownika:
1. Ustaw górny margines: w tym miejscu możemy ustawić wielkość górnego marginesu. Górny margines jest to odległość od górnej krawędzi kartki do pierwsze linii drukowanego tekstu. Domyślnie margines ten jest ustawiony na 20mm. Jeśli chcemy zmienić to ustawienie możemy wpisać w przeznaczonym do tego polu edycji dowolną wartość.
Uwaga! W tym polu należy używać brajla komputerowego.

2. Ustaw dolny margines: w tym miejscu możemy ustawić wielkość dolnego marginesu. Dolny margines jest to odległość od dolnej krawędzi kartki do ostatniej linii drukowanego tekstu. Domyślnie margines ten jest ustawiony na 20mm. Jeśli chcemy zmienić to ustawienie możemy wpisać w przeznaczonym do tego polu edycji dowolną wartość.
Uwaga! W tym polu należy używać brajla komputerowego.

3. Ustaw lewy margines: w tym miejscu możemy ustawić wielkość lewego marginesu.. Lewy margines jest to odległość od lewej krawędzi kartki do pierwszego znaku w linii drukowanego tekstu. Domyślnie margines ten jest ustawiony na 20mm. Jeśli chcemy zmienić to ustawienie możemy wpisać w przeznaczonym do tego polu edycji dowolną wartość.
Uwaga! W tym polu należy używać brajla komputerowego.

4. Ustaw prawy margines: w tym miejscu możemy ustawić wielkość prawego marginesu. Prawy margines jest to odległość od prawej krawędzi kartki do ostatniego znaku w linii drukowanego tekstu. Domyślnie margines ten jest ustawiony na 20mm. Jeśli chcemy zmienić to ustawienie możemy wpisać w przeznaczonym do tego polu edycji dowolną wartość.
Uwaga! W tym polu należy używać brajla komputerowego.

5. Ustaw numerację strony: W tym miejscu ustawiamy gdzie ma być drukowany numer strony. Możliwe ustawienia to: poniżej po prawej, poniżej po lewej, poniżej w środku, powyżej po prawej, powyżej po lewej, powyżej w środku.

6. Nagłówek: Opcja ta pozwala edytować tekst nagłówka, który będzie pojawiał się na początku każdej strony. Aby edytować nagłówek należy przejść do pola edycji nagłówka i wpisać tam tekst, który ma być drukowany jako nagłówek. Jeżeli pole to pozostawimy puste żaden nagłówek nie będzie drukowany.

7. Stopka: Opcja ta pozwala edytować stopkę, która będzie pojawiała się na spodzie każdej drukowanej strony. W tym celu należy przenieść się do pola edycji stopki i wpisać tam tekst, który ma być drukowany jako stopka. Jeżeli pole to pozostawimy puste żaden tekst stopki nie będzie drukowany.

8. Odstęp między liniami: opcja ta ustawia tzw. interlinię czyli odstęp między liniami, które będą drukowane. Ustawienie domyślne to 150%. Odstęp może być ustawiany w przedziale między 100% a 300%. Jeśli użytkownik wpisze wartość wykraczającą poza ten przedział Braille Sense zwróci komunikat:  „komunikat błędu” i będzie czekał aż użytkownik wpisze inną wartość.

9. Potwierdź/Anuluj: Aby zachować zmiany, które wprowadziliśmy należy wybrać przycisk „potwierdź i nacisnąć klawisz „Enter”. Jeżeli nie chcemy zapisywać zmian należy wybrać przycisk „anuluj” i nacisnąć klawisz „Enter”. Naciśnięcie przycisku „anuluj” spowoduje wyjście z menu omówionego powyżej. Aby przenieść się do przycisków „potwierdź”/„anuluj” należy użyć klawiszy “tab („odstęp-4-5”)” lub “shift-tab (“odstęp-1-2”)”.
5.5.3. Układ akapitu brajlowskiego
Aby otworzyć podmenu „układ akapitu brajlowskiego podczas edycji dokumentu należy nacisnąć „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub „F2” aby przywołać menu i wybrać funkcje „układ”. Można to zrobić korzystając ze skrótu klawiszowego „l (punkty 1-2-3)”, (działa tylko w menu głównym edytora tekstu). Następnie za pomocą strzałek góra/dół należy przejść do opcji „układ akapitu brajlowskiego”. Można to zrobić korzystając ze skrótu klawiszowego „b (punkty 1-2) – działa tylko w menu „układ” lub, bezpośrednio z okna edycji dokumentu, za pomocą gorącego klawisza „backspace-1-2-4-6”.
Zmiany w układzie akapitu brajlowskiego będą zastosowane jedynie do wybranego akapitu i nie będą one zastosowane do innych akapitów.
Po elementach menu można się poruszać za pomocą klawiszy “odstęp-1” lub “odstęp-4” a do przycisków „potwierdź” i „anuluj” można przejść naciskając klawisz “tab (odstęp-4-5)”, „shift-tab (odstęp-1-2)” lub klawisz “F3”). Aby pominąć element menu i nie wprowadzać zmian w omijanym miejscu należy nacisnąć klawisz “odstęp-4” bez wprowadzania zmian. W takim wypadku zastosowane zostaną ustawienia domyślne.
Poniżej znajduje się dokładny opis wszystkich ustawień:
1. Wcięcie pierwszej linii: ta opcja pozwala ustawić wcięcie w pierwszej linii akapitu. Pierwsza linia będzie wcięta zgodnie z ilością znaków wpisaną przez użytkownika w przeznaczonym do tego celu polu edycji. Wartością domyślną jest 0 znaków. Aby to zmienić należy wpisać wybraną liczbę używając brajla komputerowego.

2. Wcięcie wszystkich linii oprócz pierwszej: opcja ta ustawia wysunięcie pierwszej linii. Dokonuje tego tak naprawdę tworząc wcięcia we wszystkich liniach oprócz pierwszej. Wartością domyślną jest 0 znaków. Aby to zmienić należy używając brajla komputerowego wpisać w przeznaczonym do tego polu edycji żądaną liczbę znaków.

3. Potwierdź/anuluj: Aby zachować dokonane zmiany należy wybrać przycisk „potwierdź” i nacisnąć klawisz „Enter”. Aby nie wprowadzać żadnych zmian należy wybrać przycisk „anuluj” i nacisnąć klawisz „Enter”. Naciśnięcie przycisku „anuluj” spowoduje wyjście z omówionego powyżej podmenu.
5.5.4. Układ akapitu drukowanego
W tym miejscu można zmienić układ wydruku aktualnie wyświetlanego akapitu.
Aby otworzyć podmenu „układ akapitu drukowanego podczas edycji dokumentu należy nacisnąć „odstęp-m (punkty 1-3-4)” lub „F2” aby przywołać menu i wybrać funkcje „układ”. Można to zrobić korzystając ze skrótu klawiszowego „l (punkty 1-2-3)”, (działa tylko w menu głównym edytora tekstu). Następnie za pomocą strzałek góra/dół należy przejść do opcji „układ akapitu drukowanego”. Można to zrobić korzystając ze skrótu klawiszowego „c (punkty 1-4) – działa tylko w menu „układ” lub, bezpośrednio z okna edycji dokumentu, za pomocą gorącego klawisza „backspace-2-3-4-6”.
Zmiany układu będą zastosowane jedynie do wybranego akapitu i nie będą one zastosowane do pozostałych akapitów.
Po elementach menu można się poruszać za pomocą klawiszy “odstęp-1” lub “odstęp-4” a do przycisków „potwierdź” i „anuluj” można przejść naciskając klawisz “tab (odstęp-4-5)”, „shift-tab (odstęp-1-2)” lub klawisz “F3”). Aby pominąć element menu i nie wprowadzać zmian w omijanym miejscu należy nacisnąć klawisz “odstęp-4” bez wprowadzania zmian. W takim wypadku zastosowane zostaną ustawienia domyślne.
Poniżej znajduje się dokładny opis wszystkich ustawień:
1. Ustaw lewy margines: ta funkcja ustawia lewy margines. Ustawienie domyślne to 0 mm. Aby to zmienić należy w przeznaczonym do tego polu edycji wpisać dowolną wartość używając brajla komputerowego. Do kolejnej opcji można przejść za pomocą prawego przycisku przewiania lub naciskając klawisz „odstęp-4”.

2. Ustaw prawy margines: ta funkcja ustawia prawy margines. Ustawienie domyślne to 0mm. Aby to zmienić należy w przeznaczonym do tego polu edycji wpisać dowolną wartość używając brajla komputerowego. Do kolejnej opcji można przejść za pomocą prawego przycisku przewiania lub naciskając klawisz „odstęp-4”.

3. Wcięcie pierwszej linii: ta opcja pozwala ustawić wcięcie w pierwszej linii akapitu. Pierwsza linia będzie wcięta zgodnie z ilością znaków wpisaną przez użytkownika w przeznaczonym do tego celu polu edycji.
Wartością domyślną jest 0 znaków. Aby to zmienić należy wpisać wybraną liczbę używając brajla komputerowego. Opcja ta będzie zastosowana także do akapitów, które następują po akapicie, dla którego dokonujemy ustawień. Do kolejnej opcji można przejść za pomocą prawego przycisku przewiania lub naciskając klawisz „odstęp-4”.

4. Wcięcie wszystkich linii oprócz pierwszej: opcja ta ustawia wysunięcie pierwszej linii. Dokonuje tego tak naprawdę tworząc wcięcia we wszystkich liniach oprócz pierwszej.
Wartością domyślną jest 0 znaków. Aby to zmienić należy wpisać wybraną liczbę używając brajla komputerowego.
Opcja ta będzie zastosowana także do akapitów, które następują po akapicie, dla którego dokonujemy ustawień. Do kolejnej opcji można przejść za pomocą prawego przycisku przewiania lub naciskając klawisz „odstęp-4”.

5. Wyrównywanie: opcja ta ustawia rodzaj wyrównywania akapitów. Ustawieniem domyślnym jest wyrównywanie do lewej. Aby zmienić ustawienie na akapit wyśrodkowany lub  wyrównanie do prawej należy nacisnąć klawisz „odstęp”.

6. Ustawienia stylów: Gdy drukujemy dokument za pomocą drukarki czarnodrukowej możemy ustawić dowolny styl wydruku dla każdego akapitu. Elementami stylu formatowania są: rodzaj czcionki, rozmiar czcionki oraz kształt tekstu. Aby wybrać „tekst”, „tytuł”, „podtytuł”, „abstrakt1” i „abstrakt2” należy przycisnąć klawisz „odstęp” lub klawisz „backspace”. Rozmiar czcionki można zwiększać lub zmniejszać tak, jak to opisano w rozdziale 4.1.6. Domyślne ustawienia czcionek dla każdego stylu zostały wypisane poniżej:
?Tekst: Times New Roman, rozmiar czcionki 11
?Abstrakt1: Times New Roman, rozmiar czcionki 11, Boldface
?Abstrakt2: Times New Roman, rozmiar czcionki 14, Boldface
Podtytuł: Fourier New, rozmiar czcionki 16,Italic, Boldface, Akapit wyśrodkowany
Tytuł: Times New Roman, rozmiar czcionki 20, Boldface, Akapit wyśrodkowany.
7. Potwierdź/anuluj: Aby zachować dokonane zmiany należy wybrać przycisk „potwierdź” i nacisnąć klawisz „Enter”. Aby nie wprowadzać żadnych zmian należy wybrać przycisk „anuluj” i nacisnąć klawisz „Enter”. Przyciśnięcie przycisku „anuluj spowoduje wyjście z omówionego powyżej podmenu.
5.6. Klawisze przewijania oraz usuwania tekstu
 Aby czytać dokument w brajlu lub za pomocą syntezatora mowy można użyć różnych poleceń. Można poruszać się znak po znaku, słowo po słowie, lub akapit po akapicie.
A oto lista przydatnych komend:
Poprzedni znak: lewy klawisz strzałki („odstęp-3”)
Następny znak: prawy klawisz strzałki („odstęp-6”)
Poprzednie słowo: „Odstęp-2”
Następne słowo: „Odstęp-5”
Początek linii: klawisz „home” („odstęp-1-3” lub „ F2-lewy przycisk przewijania”)
Koniec linii: Klawisz „end” („odstęp-4-6” lub „F3-prawy przycisk przewijania”)
Poprzednia linia: klawisz strzałki w górę („odstęp-1” lub „F1-lewy przycisk przewijania)
Następna linia: klawisz strzałki w dół („odstęp-4” lub „F4-prawy przycisk przewijania)
Następny akapit: „odstęp-5-6” lub „Enter-prawy przycisk przewijania”
Poprzedni akapit: „odstęp-2-3” lub „backspace-lewy przycisk przewijania”
Początek dokumentu: „control-klawisz home” („odstęp-1-2-3” lub „F1-F2-lewy przycisk przewijania”)
Koniec dokumentu: „Control-klawisz end” („spacja-4-5-6” lub „F3-F4-prawy przycisk przewijania”)
Poniżej zamieszczono listę komend umożliwiających przeczytanie wybranego fragmentu tekstu, w którym znajduje się kursor. Np.: gdy uruchomimy funkcję „czytaj akapit” urządzenie przeczyta cały akapit, w którym znajduje się kursor
Czytaj bieżący akapit: „odstęp-2-3-5-6”,
Czytaj bieżącą linie: „Odstęp-1-4”,
Czytaj bieżące słowo: „Odstęp-2-5”,
Czytaj bieżący znak: „Odstęp-3-6”.

A oto lista komend służących do usuwania wybranych fragmentów tekstu. Np.: gdy uruchomimy funkcję „usuń bieżący akapit”, skasujemy cały akapit, w którym znajduje się kursor.
Usuń bieżący akapit: „Backspace-2-3-5-6”
Usuń linię spod kursora: „Backspace -1-4”
Usuń słowo spod kursora: „Backspace-2-5”
Usuń znak spod kursora: „Odstęp-d (punkty 1-4-5)”
5.7. Położenie kursora
Podczas czytania dokumentu można sprawdzać gdzie znajduje się kursor. Do tego celu służy kombinacja klawiszowa: „odstęp-1-5-6”. Po użyciu tej kombinacji klawiszowej Braille sense zwróci komunikat: „00strona 00linia 00kolumna 00%, 00/00 paragraf 00/00 linia” gdzie liczby oznaczają odpowiednio stronę, linię kolumnę akapit oraz wyrażone w procentach licząc od początku dokumentu miejsce, w którym znajduje się kursor.
5.8. Gorące klawisze w edytorze tekstu
UWAGA! Klawisz Enter rozumiany jest jako odstęp-punkt8 a klawisz Backspace jako odstęp-punkt7.
1. Menu „plik”:
Nowy dokument: „Enter-n (punkty 1-3-4-5)”
Otwórz: „Enter-o (punkty 1-3-5)”
Zapisz: „Enter-s (punkty 2-3-4)”
Zapisz jako: „Odstęp-s (punkty 2-3-4)”
Zamknij bieżący dokument: „Odstęp-q (punkty 1-2-3-4-5)”
Drukuj: „Odstęp-p (punkty 1-2-3-4)”
Ustawienia: „Enter-e (punkty 1-5)”
Wyjdź: „Odstęp-z (punkty 1-3-5-6)”
2. Menu „edycja”:
Rozpocznij oznaczanie: "Enter-b" (punkty 1-2)
Kopiuj: „Enter-c (punkty 1-4)”
Wytnij: „Enter-x (punkty 1-3-4-6)”
Wklej: „Enter-v (punkty 1-2-3-6)”
Usuń: „Odstęp-d (punkty 1-4-5)”
Usuń puste linie: „Backspace-e (punkty 1-5)”
Dodaj do schowka: „Enter-p (punkty 1-2-3-4)”
Wyczyść schowek: „Enter-d (punkty 1-4-5)”
Zaznacz wszystko: „Enter-a (punkt 1)”
Wstaw z pliku: „Enter-I (punkty 2-4)”
Wstaw datę: „Enter-w (punkty 2-4-5-6)”
Zmień wstaw/nadpisz: „Odstęp-i (punkty 2-4)
3. Menu Idź do:
Znajdź: odstęp-f (punkty 1-2-4)
Znajdź ponownie:  Enter-f (punkty 1-2-4)
Zastąp:  Enter-r (punkty 1-2-3-5)
Idź do miejsca:  Enter-l (punkty 1-2-3) 
Idź do poprzedniej strony:  Odstęp-punkty 1-2-6)
Idź do następnej strony:  Odstęp -punkty 3-4-5)
Ustaw zakładkę:  Enter-m (punkty 1-3-4)
Idź do zakładki:  Enter-j (punkty 2-4-5)
Idź do poprzedniego dokumentu:  Odstęp-b (punkty 1-2)
Idź do następnego dokumentu:  Odstęp-punkty 4-5)
4. Menu Przeczytaj:
Czytaj zaznaczony tekst:  Backspace-b (punkty 1-2) 
Czytaj początek zaznaczonego tekstu:  Enter-u (punkty 1-3-6) 
Czytaj od początku do pozycji kursora:  Backspace-g (punkty 1-2-4-5) 
Czytaj od pozycji kursora do końca:  Enter-g (punkty 1-2-4-5) 
Automatyczne przewijanie:  prawy-lewy przycisk przewijania
Informacje o pliku:  Odstęp-3-4
5. Menu układ:
Układ dokumentu brajlowskiego:  Backspace-p (punkty 1-2-3-4) 
Układ dokumentu drukowanego: Backspace-t (punkty 2-3-4-5) 
Układ akapitu brajlowskiego:  Backspace-1-2-4-6 
Układ akapitu drukowanego:  Backspace-2-3-4-6 


6. Inne klawisze skrótów:
Przejdź do poprzedniego znaku:  lewy klawisz strzałki(odstęp-3) 
Przejdź do następnego znaku: prawy klawisz strzałki (odstęp-6) 
Przejdź do poprzedniego słowa:  Odstęp-2
Przejdź do następnego słowa:  Odstęp-5 
Przejdź do początku linii:  Home (odstęp-1-3) 
Przejdź do końca linii:  End (odstęp-4-6) 
Przejdź do poprzedniej linii: klawisz strzałki w górę (odstęp-1)  lub F1-lewy przycisk przewijania
Przejdź do następnej linii: klawisz strzałki w dół (odstęp-4) lub F4-prawy przycisk przewijania
Przejdź do poprzedniego paragrafu: 	Odstęp-2-3
Przejdź do następnego paragrafu:  Odstęp-5-6 
Przejdź do początku dokumentu:  Ctrl-home (odstęp-1-2-3) 
Przejdź do końca dokumentu:  Ctrl-end (odstęp-4-5-6) 
Czytaj bieżący akapit:  Odstęp-2-3-5-6 
Czytaj linię spod kursora:  Odstęp-1-4 
Czytaj słowo spod kursora:  Odstęp-2-5 
Czytaj znak spod kursora:  Odstęp-3-6
Skasuj bieżący akapit:  Backspace-2-3-5-6 
Skasuj linię spod kursora:  Backspace-1-4 
Skasuj słowo spod kursora: Backspace-2-5
Skasuj znak spod kursora:  Odstęp-d (punkty 1-4-5)
Sprawdź bieżącą pozycję kursora: Odstęp-1-5-6
Włącz widok znaków formatowania: Odstęp-1-4-6 
Ustaw element do przeczytania:  Odstęp-2-4-6 
Ustaw na tylko do odczytu:  Odstęp-3-4-6


